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SADRŽAJ: Pretsednik Stevan Ćlrić: Gospodo narodni posla- 
Pre dnevnog reda: 1 — Čitanje i usvajanje zapisnika XX ni.CI'. otvaram XXI redovni  sastanak   Narodne   skup- 

redovnog sastanka; 
2 — Saopštenje amandmana  koje podnosi Ministar fi- Molim sekretara g. Antu Kovača da izvoli oroči- 

"TVi SdaTa iSCmVnaSS Го^Ж ^ati Ipisnik prošlog sastanka. 
Lodinu- Ministarstvo finansija - Budžetsko odeljenje - Sekretar Ante Kovač   pročita   zapisnik   XX   re- 
Rr  2537/VII od 6 marta 1936 godine;                            .    .,   . dovnog sastanka. вг. ^0^_ SaopStenje  molbi  za  otsustva  narodnih  poslanika; & 

4 — Saopštenje molbi i žalbi. Prefsedn/A: Stevan Ćirić:   Ima li ko   od  gospode 
Govornici:  Pretsednik Narodne skupštine  Stevan  ćinć. narodnih    p0slanika    kakvu    primedbu   na   zapisnikr 
Dnevni red: Produženje pretresa-u pojedinostima budžeta (Nema). 

j х„„„;н rashoda i nrihoda sa predlogom Finansijskog zakona „ ,-.* ..,, н H- t ku 1936/37 godinu: Gospodo narodni poslanici, dopustite mi ipak da 
za budžets     ^ budžeta rashoda — V1I1 razdeo — Mini- Ja jednu primedbu stavim.  Ako sam dobro čuo kako 
starstvo finansija. Je S- sekretar pročitao zapisnik, čini mi se da je u pri- 

Govornici: Ministar finansija Dušan Letica, Todor Mi- kažu onoga kobnog događaja u zapisniku rečeno da 
haiiović ... JU • . sam Ja zatvorio sednicu. To nije tačno. Ja sam sedni- 

,   ^ fZTŽ srDaffin'rnaft^il So^ni l^Z, ™ ^mo prekinuo i molim, u koliko je tamo upotreb- 
•fsJdu za produženje krivičnog postupka zbog dela zločina. Uen izraz da sam zatvorio sednicu, da se popravi time 

3 Govornici: Pretsednik Narodne skupštine Stevan Ćirić. da sam samo prekinuo sednicu. 
la — Produženje pretresa i usvajanje budžeta rashoda — Prima li Narodna skupština ovu primedbu na za- 

VIII razdeo — Ministarstvo finansija. pisnik? (Prima). Zapisnik je prema tome sa ovom pri- 
Govornlcl:   Radisav  Vučetič,   Pretsednik  Narodne skup- medhnm nrimHpn   ^ J    r к 

štine l°evan ćirić (2 puta), i.vestilac dr. časlav Nikitovič. medDOm Pnmljen. 
  Izvolite čuti jedan amandman. 



166 XXI REDOVNI SASTANAK — 7 MARTA 1936. 

Sekretar Ante Kovač (saopštava): G. Ministar fi- 
nansija podnosi Narodnoj skupštini izmene i dopune u 
predlogu budžeta državnih rashoda i prihoda sa pred- 
iogom Pinansijskog zakona za 1936,37 godinu, Mini- 
starstvo finansija — Budžetsko odeijenje — Br. 
25:57,Vi! od 6 marta 1936 godine. (Vidi prilog.) 

Pretsednik Stevan Cirić: Pročitani amandman 
biće stavljen na dnevni' red kada dođu ti razdeli bu- 
džeta na pretres. 

Izvolite čuti molbe za otsustva narodnih posla- 
nika. 

Sekretar Ante Kovač (saopštava): G. Pavle Gajić, 
narodni poslanik, moli 5 dana otsustva i to od 7 do 
12 marta t. godine. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Odobrava li Narodna 
skupština traženo otsustvo? (Odobrava). Objavljujem 
da je traženo otsustvo odobreno. 

Izvolite čuti molbe i žalbe. 
Sekretar Ante Kovač (saoštava): Narodnoj skup- 

štini uputili su molbe i žalbe: Sadulah Kadribašić, Jo- 
žef Kleke, Aleksandar Spirić, Milutin Ilić, Vladimir 
Vujnovič, Mato Orlović, Pantelija Kecman i ostali ži- 
telji obližnjih sela iz Bosanskog Grahova, Anđelko 
Bovižinovići Žarko Stragalac, Dušan Popović, Rado- 
mir Jovanović, Vjekoslav Montani, Košta Tasić, Sve- 
tozar Vujković, Svetozar Matić i Marjan Ujčić. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Sve pročitane molbe i 
žalbe biće upućene Odboru za molbe i žalbe. 

Prelazimo, gospodo, na dnevni red: produženje 
pretresa u pojedinostima budžeta državnih rashoda i 
prihoda sa predlogom Pinansijskog zakona za bu- 
džetsku 1936/37 godinu. Na dnevnom redu je pretres 
budžeta rashoda — VIII razdeo — Ministarstvo 
finansija. 

Ima reč Ministar finansija g. Dušan Letica. 
Мчнистар финансија Душан Летица: (Бурно 

пљескање), Господо народни пасланици, г. др. 
Baca Ловановић, народни посланик, прочитао je 
пре почетка буџетске дебате, у име клуба кога 
претставља, једну декларацију у којој je критико- 
вао рад Краљевске владе. 

To у ствари није била декларација, но једна 
листа нападаја, нарочито противу Владиног пред- 
лога буџета и Владине финансијске и привредне 
политике. Она обухвата неких шеснаест тачака... 
(Један глас: За две тачке je паметнији од Вилзо- 
на!) . .. које негирају све и не признају ништа. Да 
je г. др.Јовановић бар једну једину ствар у добро 
vnncao овој Влади, онда би његова аргументација 
имала неки вид објективности. Али не! Он je екс- 
клузиван и изјављује: „Влада г. др. Милана Стоја- 
диновића газдује као рђав домаћин. Она није до- 
нела ни једну једину меру за санирање народне 
привреде и државних финансија". 

A ви се, господо, сећате листе привредно-фи- 
нансијских мера Крал.евске владе, коју je цитира- 
ла мањина Финансијског одбора у своме извешта- 
ју, и видите са колико je зле воље и нехата према 
чињеницама истакнута ова тврдња. 

Критика г. Bace Јоваиовића садржи сувише 
мало конкретних ствари. Она се добрим делом 
бави чисто доктринарним разлагањима без икакве 
везе са нашом садашњом буџетском ситуацијом и 
узроцима због којих се у њу дошло. 

Господин др. Ловановић каже, да je предло- 
жени буџет за једну милијарду већи од последњег 
фактимпо оствареног буџета. Предлог предвиђа 
приходе од 10.307 милиона динара, док je  према 

завршним рачунима за прошлу буиетску 1934/35 
годину остварено свега 9.377 милиона дииара при- 
хода. Из овог закључка, у основи погрешног, г. др. 
Ловановић констатује да je буџет нереалан. Ова- 
кком констатацијом г. др. Ловаиовић једноставно 
je игнбрисао вишак наплаћених прихода у 1934/35 
годинн према извршеним расходима за исту го- 
дину. За износ tora вишка од 378,7 милиона ди- 
нара, он je смањио стварно паплаћене приходе, 
и свео их na тај начин na износ извршених ра- 
схода, на суму од 9,377 милиона динара. Место 
наплаћених прихода г. др. Ловановић je навео 
износ извршепих расхода. Да je r. др. Ловановић 
навео износ наплаћених прихода, који износе 
9.756,5 милиона динара, ои би дошао до једне 
разлике према приходима новог предлога буџета, 
која место једне милијарде, како он каже, износи 
само 550 милиона динара. И за ову разлику од 
550 милиоиа динара г. др. Ловановић могао je да 
нађе образложење у моме оштампаном експозеу. 
У њему сам ja истакао, да сам се код детаљне 
процепе појединих врста прихода и пореских 
облика користио подацима наплате последњих 
мссеци 1935 године, дакле најновијим и релативно 
најпоузданијпм подацима. Господин Ловановић се 
ослања на податке године 1934/35, a две године 
дана сувише je велики размак времена за дана- 
шње прилике. To he вероватно свако да призна- 
једино ne г. др. Ловановић. Господин Ловановић 
je казао да су и приходи од такса прецењени, и 
то доказује, опет ради ефекта, наплатом из 1933 34 
године, дакле за још једну годину уназад. To он 
чини из разлога, што му je тада наплата за његову 
тврдњу повољнија од оне у 1934/35 години. Он 
тврди, да je у 1933/34 наплаћено 893,4 милиона 
динара на име прихода од такса, што према пред- 
виНеној суми од 1.031 милион у новом предлогу 
чини разлику од 175 милиона динара. A да je 
r. др. Ловановић упоредио предвиђеиу суму са 
наплатом у 1934/35, што je правилније, јер je 
ближа години 1936/37, a та наплата износи 985 
милиона динара, дошао би до разлике од 46 ми- 
лиона, a не од 175 милиона између предвиђене и 
наплаћене суме. A и ова, пак, разлика од 46 ми- 
лиона динара објашњена je у моме експозеу до- 
вољно јасно. 

Видите ли, господо, до каквих се погрешних 
резултата може доћи, када се чињенице било по- 
вршно третирају, било  намерно изврћу.  Ha сли- 
чан начин долази г. др. Јовановић, наравно до по- 
грешних  резултата, у својој  четвртој тачци код 
процене непосредних пореза.  Он сматра да су и 
они прецењени за 100—200 милиона динара. O пи- 
тању непосредних пореза, a нарочито земљарине, 
за коју r. др. Ловановић трвди, да није извршено 
растерећење, толико je већ давано објашњења и 
приликом дебате у Финансијском одбору и у из- 
вештају мањине Финансијског одбора,   да   овога 
пута   не   желим   искоришћавати   ваше   стрпљење. 
Изјављујем само толико, да сам у своме писменом 
експозеу дао прорачун прихода од земл.арине, у 
вези са проценом катастарског чистог приноса, на 
један начин, који до сада ннје био уобичајен, и 
тако да тај прорачун и лајик може лако да схвати, 
a он je господину Јовановићу ипак остао несхват- 
л>пв. (Пљескање и повици: Тако je!). Hci.v вас, го- 
сподо, замарати ни са критиком г. Ловановића o 
смањењу  личних   принадлежпостп   и   o  персонал- 
noj  политици  Краљевске  владе.  O томе je било 
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довољно речи. Али, г. JonaHOmiii иије тачан и кад 
тврди да нису изнете државне обавезе из ранијих 
година. Да се r. др. Ловановић потрудио да про- 
чита званичне месечне прегледе Министарства фи- 
нансија, и рачун изравнања за 1934/35 годину, — 
он се овом нетачношћу не би послужио. Он кри- 
тикује и нову техничку израду лржавног буџета. 
Али може бити уверен да je овај систем према ра- 
нијем барем у толико бољи што се г. Јовановићу 
v б\луће Hehe моћи десити онаква рачунска гре- 
[ика, као овога пута, кад je проценио нереалност 
оуџета за једну милијарду динара. Баш због ове 
нове техничке измене буџета г. Јовановићу биће 
доста да у будуће само погледа крајњу суму ре- 
зултата наплате у новим завршним рачунима, и 
знаће одмах суштину, и неће се излагати погре- 
шкама. 

Да видимо, господо, још један лако уочљиви 
недостатак критике г. др. Bace Јовановића. Он на- 
пада ову Краљевску владу са аргументима, про- 
тив којих се ова Краљевска влада и сама бори. Он 
мзноси сада, 26 фебруара 1936 године, резултате 
Финансијског газдовања ранијих влада и подвр- 
гава их критиии и ту критику упућује на рачун 
ове Крал,евске владе. Господин др. Ловановић ова- 
ко јуриша и разбија већ отворена врата. 

Да je ово тачно, господо, изволите чути те 
критикег. др. Јовановића, које се односе на лр- 
жавни буџет. У својој петој тачци замера што je 
буџет оптерећен дефицитом са преко једне МИЛИ- 
јарде У шестој тачци замера што летећи дугови 
no његовом рачуну престављају суму од 3.500 ми- 
лиона динара. У осмој тачци замера Што обртни 
капитал државни садржи у својој активи извесне 
пачуне које он назива рачунима „самообмане" и 
који не би смели као такви фигурирати у активној 
ставци У тачци деветој замера што сс у новом 
ппеглогу Финансијског закона озакоњују уредбе 
донете ол стране Министарског савета на основу 
S 63 и 64 Финансијског закона за 193435 г. У тач- 
ии дванаестој замера што je унета стара одредба 
v б 12 тачка 1 предлога Финансијског закона o из- 
чавању благајничких записа. У тачци тринаестој 
замера што je такође унета стара одредба у § 13 
тачка 14 прсчлога Финансијског закона. no којој 
Минисгар финансија no сагласности МинИстар- 
ског савета може закл.учити споразуме у погледу 
впшења ануитетске службе no државним зајмо- 
вима У тачци четрнаестој замера што се на крају 
предлога Финансијског закона у § 52 озакоњују 
решен.а Министарског савета. 

Ово су дословце констатације г. др. Јовано- 
вића на ocHOBV којих он упућује прекоре овој 
Коаљевској влади. МеНугим, и дефицит, и непре- 
чишћени обртни капитал, и летећи дугови и свс 
наппеч наведене одредбе Финансијског закона, na 
„ оне o благајничким записима, и друге, све je то 
садашња Краљевска влада наследила, само што je 
г 'др ЈовановиН учинио једну очигледну грешку, 
бол/е речено неконцилијантност, када TO v својој 
мкларацији није признао. (Повици: Тако je!) И 
кача je на OCHOBV ових II оваквих податакв опту- 
жио садашњу Крал.свску владу, a .uma., je лск.т- 
радију испред толиких својих другова који су за 
све ове узрочникс његове овакве критике у p;mii- 
јем режиму давали свој глас. (Бурно пллскањ* и 
повици: Тако je!) 

Ова je необјективност потенцирана још и 
тиме, што г. др. Јовановић врло добро зна, шта je 
лржавни буџет. Он врло добро зна, да he нови 
буџет бити извршиван под условима које he ство- 
рити и дати фактори, који и какви he да буду у 
току 1936 године и почетком 1937 године. Каква 
he.6H™ та ситуација, немогуће je pehn унапред. 
Исто тако г. др. Јованови!! врло добро зна, шта 
je ова Краљевска влада до сада предузела за кон- 
солидацију наших државних и самоуправних фи- 
иансија и за оздрављење наше привреде. Г. др. 
JoBaHosnh добро зна, да смањење земљарине, нова 
монополска политика и јавни радови, да поменем 
само ове маркантније, не могу остати без ефекта 
на нашу народну привреду, не могу остати без 
утицаја на промет добара и према томе и на др- 
жавне приходе. Г. др. JoBanoBnh зна добро, да ако 
приходи подбацују, да je Краљевској влади дуж- 
ност да води рачуна o платежној моћи народа и 
да следствено томе спроводи штедњу у извршењу 
расхода, као што то и данас чини. 

И зато, што г. др. Јовановић све ово врло 
добро зна, његова критика није била на достојиој 
внсини није била објективна. (Живо одобравање 
и повици: Тако je!) Ja сам уверен, господо народ- 
пи посланици, да ћете се и ви са мном у овоме 
сложити. 

Дозволите ми, господо народни посланици, 
ла вам сад полнесем извештај o стању и прили- 
кама у ресору Министарства финансија, коме имам 
част бити на челу. 

Предлог буцета Министарства финансија ра- 
hen je no исгим принципима као и цео буџетски 
предлог за 1936.37 годину. У техничком погледу 
финансијска администрација чини једну целину са 
привредним предузећима која спадају у надлеж- 
ност Министра финансија. Целокупни расходи 
овог раздела износе 797,922.501 динар или за 
28,108.151 динар мање од садашњег буџета. Лични 
расходи износе 360,899.627 динара или 38%, a ма- 
теријални 491,022.974 или 62%. Код саме админи- 
страције, на 297,874.285 динара, лични расходи из- 
иосс 81Ж, a материјални 19%, док код привред- 
них предузећа, на 500,048.316 динара, лични рас- 
ходи износе 13%, a материјални 87%. Број служ- 
беничког особља који потпада под ресор Мини- 
старства финансија, заједно са привредним npe- 
дузећима, износи 16.837 лица. Од тог броја, Ми- 
нистарству финансија као централи, припада 2.250 
лица, финансијским дирекцијама са пореским упра- 
вама 11.784 лица, Управи монопола 961 лице, Др- 
жавној хипотекарној банци са филијалама 794 
лица, Поштанској штедионици са филијалама 731 
лице, Правобраниоштву 146 лица, Држанним до- 
брима „Беље" и „Тополовац" 116 лица и фабрици 
шећера на Чукарици 55 лица. Концептних чи- 
иовника, дакле са факултетском спремом, имамо 
765 или 4.54%, рачунских чиновника има 1.291 или 
7.67%, порескнх Г.610 или 9.56%, царинских 528 
иm 3.13%, катастарских 510 или 3.03%, архивских 
чмповника има 1.225 или 7.28%, чиновничких при- 
нранмика 1.780 и.ш 10.57%, званичника има 5.345 
пли 31.75% (већина у Финансијској коптроли), 
служителЈа има 714 или 4.24%, дневничара 2.696 
lim 16.01%, иоразврстаних (државна добра) 94 
иm 0.56%, чиновника у Финансијској контроли 
279 или 1.66 %. 
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За финансијску администрацију предвиђено je 
у иопом предлогу буџета за 10,825.467 лннара рас- 
хода иање од садаш1Бег буџета. Ова уштеда учи- 
њена je ca доста напора с обзиром na улогу фи- 
наисијске управе у државној администрацији. 
Падлежност Министра финансија, како у погледу 
израде тако и у погледу извртењ;! државног бу- 
џета, у тесној je вези са свима другим ресорима. 
Управа финансијског ресора, no обимности и ком- 
пликованости послова, на првом je месту у држав- 
имјуправи. Она обухвата рачуноводно-благајничку 
службу, службу пореску, царинску, катастарску, 
управу државних добара, управу лржавних моцо- 
пола, службу no државним дуговима, службу пра- 
робранилачку, службу буџетску, као и надзор и 
контролу над овим струкама. 

Рачунско-благајничка струка у погледу ажур- 
ности може нас задовол)Ити, нарочито када се ова 
служба упорели са одговарајуКим службама окол- 
них земаља. У свакој трећој десетини месеца, ми 
имамо дефинитивно среНене и прокњижене резул- 
тате финансирања прошлог месеца, резултате које 
je одобрила и вичирала Главна контрола. У погле- 
ду израде завршних рач\на и општих државних 
рачупа. наше државно рачуноводство креће се да- 
нас у оквмру законом обележених граница. Треба- 
ло je много напора и труда, да се до ових резулта- 
та дође. Данас смо већ у положају, да имамо пред 
Народном CKvnuiTHHOM завртне рачуне и на после- 
дње рачунске године, тако, да нам се не може 
одрећп  ажурност и v овом погледу. 

Практична примена повог Закона o државном 
рачуноводству изискује читав низ важних прет- 
ходних радња, без којих се НЈегово правилно из- 
нртивање не да ии замислити. Услед нове измене 
техипчког састава државног буџета, и сам овај за- 
кон мораће се подврћи ревизији, злто je и рок сту- 
паи.л на снагу овог Закона одложен чак до 1 апрч- 
ла 1937 године. 

У своме штампаном ексмпзсу изнео сам детаљ- 
но анализу лржавних пореза no врстама. a у усме- 
ном експозеу указао сам и на смерове ка кгиима 
тендирају непосредни порези, a којнма тендираЈу 
n посрсдии порсзп v свету и код пас. У пашем бу- 
пстском преллогу за годину 193П'37 удсо иепосрсд- 
ипх И посредпих пореза изглсда пвпко: 

1) пеппсредни порези, no одбитку скупног no- 
пеза na пословни промет. износе у округлој цифри 
1.S91 мил. лип. или 17.fi%; 

2) посродни попези (Tpomapiina. namina, таксе 
м CKvnnn iiopcs) 3.47 мпл. дин. или 29.б65б; 

3) моиополп no одбитку режијских трошкова 
(расхода) износе 1.580 мил. динара или 15.42%; 

4) прмпподиа прсдузећа износе 3.364 мнл. ди- 
иарп или Зв.23Ж: 

5) осталп приходи пзпосс 122 MII.I динара 
или \Л9%. 

Наука je сагласна у томе, да je сувише упрош- 
i-ena ona диференци]а1 no којој гу непосредни no- 
рези ..деиократски", a пофедни гантидемократ- 
CKII". Комбинација овс днс врсте пореза у циљу 
ЊИХОВОГ узајампог корсгпраи.а n допуи.апап.а, mi- 
rajbe je конкретних фивапсијских и MOHOMCKIO 
iipir'iiiKa. Не постојс у OMOM поглс IV мрута м непро- 
иенљива прашма, која бв нажша за сне прилике И 
смс земље. Француска je сигурно setuba, где се нај- 
nmik' тежило правом „пореском демократиаму." 
Ha ипак, и данас су тамо посрсдии   порези   скоро 

двоструко већи него непосредни. Значи, да разло- 
зи финансијске нужде често морају да потист 
страну обзире социјалпс правде. 

У богатим земл.ама померање у корист по- 
средних пореза на штету непосрсднпх, правда се и 
порастом куповне снаге, оживлЈењем послова, по- 
јачањем промета добара. У сиромашнијим земља- 
ма, у које спада и иаша, ово померање према по- 
средним порезима je последица државне нужде, 
јер наша земља има мало богатства, које би омо- 
гућавало пораст непосредних пореза. Последњих 
година, до краја 1934 године наша пореска адми- 
нистрација тражила je од обвезника непосредних 
пореза један претерано велики напор, који онн 
пису могли поднети. Зато се морало пристутшти 
оман.ењу пореских терета na тој страни. Ово сма- 
њењс терета код непосредних пореза, извршено у 
току 1935 године, као и извоНење јавних радова, 
имало je за последицу известан скроман, алинесум- 
и.ив пораст послова и промета, што je опет омогу- 
i-ло снажнији прилив посредних пореза, у првом 
реду трошарине. 

Ja сам, у напред изнетом односу појединих 
фискалних прихода v предлогу буиета за 193б'37, 
цео приход од скупног пореза на пословни промет 
сврстао у посредне порезе, ма да он не спада у пот- 
пхностиу ову пореску категорију. Према томе, ни 
повећање пореза на пословни промет не може се у 
целом износу третиратп као повећање терета по- 
средних тшреза. Најзад, треба водитп рачуна и o 
томе, да се v групи посредних пореза не налазе 
једино и ис1<л,учиво дажбине, које оптерећују об- 
везниха у обрнутој сразмери према п.еговој еко- 
номској снази, нити да и.има подлежу само предме- 
ти најшире потребе. Узмпмо за прпмср само скуп- 
ни порсз ко.|и noraha луксузне артикле. Ihcra пла- 
hajv no правилу економски најјачи слојеви, којн 
иначе. ис би били довољно пи праведпо опорезова- 
ни. Зпачи, да n мсћу посредним порезима има та- 
квих, који су ne само издашни no своме сфекту, 
пего који задовод>ава|у начело пореске правде у 
wcToi мери коллко h најправеднији нспосредии 
лопез. 

ПТтп се na« тиче пореске администрације, она 
ie пастојала. ла ефикаоност   наплате   помири    са 
[ГОавичношћу и дужним обзирима према пореокнм 
обвезницима,   избегавајући сваку шикану и сваку 
прстсраност.   У овом погледу   водило се рач^иа o 
оугестијама и предлозима привредних кругова као 
ауторитативних претставника пореских обвезника, 
o којој саралп.п раније unio било mi помена. C об- 
•tiipoM na постпгпутп успех v наплати   пореској у 
гоку прошле календарске године,   успех,   којм je 
cauo за вредност извршеног попуста на земљарини 
и тсчопиии иањи од раније голине, пореска управа 
ИОЖв ia се nonocn да ic од 1.821.232 пописа колч- 
ко пх |е извршила 1934 годинс   свелалтаЈ број иа 
S M 573 пОПИСв v години 1035 или за 1.005.659   пп- 
писа мап.с no у години 1035,    (Бурно пл.ескањо и 
одобравање).   Hrro тако,   пореска je управа бро.| 
нзвршених    продаја    због   дугованих   порсза са 
O0S07 случајева v год. 1934, свела на 4,513   или sa 
16.354 продаја мање но v години 1034. (Пурно пл.с- 
скаље и повипи; Браво!), П ових 4.513 продаја из- 
вршено |е прећутно споразумно са пореским оове- 
ашпима    Према томе ie nonnc, у поређењу са го- 
iiinoM 1934, вршен v "vi. 1935 само у 44,3%,a tipo- 
даја само у 50,0%. A кад гс упорсђсп.с чзпрши с* 
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бројем ставака (рачуна) у пореским главним књи- 
гама, којс износс за 1935 годину 4,171.491, пока- 
зује се, да je попис извршен у непуних 20%, a 
продаја v 0,11%- Ови резултати најочитнје пока- 
зују, колико je данас порески шараф попуштен, 
и како се и поред тога умесним поступцима поре- 
ске управе могу да даду задовољавајући резул- 
тати. (Бурно пљескање). 

Царинска служба из године у годину изгра- 
ђује се, и као чувар фискалних интереса, и као 
фактору вођењу наше привредне, a иапосе трго- 
винске политике. До године 1925 наша царинска 
политика управљана je претежно према интере- 
сима фиска. Te године поднет je предлог закона 
o општој царинској тарисИ. Он je одмах стављен 
V живот, те сс и данас налази у примени са свим 
својим доцнијим изменама и допунама. Предлог 
Закона o општој царинској тарифи донет je непо- 
средно прсд закл.учивањем серијс трговинских 
vroBopa и инспирисан je духом заштите у циљу 
подизања и развијања наше домаће индустрије. 
Мећутим, следствено обавезама које je наша др- 
жава преузела као чланица Друштва народа no 
закЂученим конвенцијама o упрошћавању царин- 
ских формалности, као и извесним сугестијама 
OIHOCHO међународне унификације царинских про- 
писа данас се у мом ресору интензивно ради на 
пеформи царинског закона и царинске тарифе. 
A ча би се jom пре доношси.а новог царинског 
законочавства могло одговорити живим потре- 
бама садашњиис и да би се отклонили извесни 
иедостаци у постојећим својим прописима, царин- 
ска управа, олакшава царинске формалности и 
акомодира своје поступке, према \ казаној потреби. 

Царине Mopaiv бити разумне. Забране ремсте 
побпаћај a дају привилегисан положај, што није 
пожељно ни с погледом на интересе потрошача, 
правилан развој домаће индустрије у ширем сми- 
Av na ни с гледишта фискалног. Мудром тари(|)- 
ском политиком обезбеђује се правилан развитак 
нашс производње, аграрне као и индустријске, a 
омогућује се и пуна размсна добара у трговин- 
ским мсђународним односима. 

И наша катастарска струка у пуном je напону 
гипга 'оада Од 10 милиона хектара колико je 1919 
v нашој аржави изпосила површина земљишта без 
LracTDa покривено je досад триангулаци.10М 7 
мил хектара; детаљно je премерено 3 мил хекта- 
na a катастарски cv операти изра1,ени за 2 мил. 
vpiVrana Ланас имамо карактер земљишта свих оп- 
ттипа за све бановиис, сем за Моравску, Вардар- 
ri'v и Зетску бановииу. У Моравској-бановини по- 
»ео је\етал,ан премер прошле године. Премерена 
ic око пола милиона хектара, У Вардарско! бано- 
виии постоји катастар у шест срезова, a у Зстској 
ic израђен само за 3 срсза. 

У 1935'3в години трнангулациЈОм je покривена 
површина од 1,100.000 хектара. Детаљно je премо- 
ne„o 4 400 хсктара. Класирано je 480.000 хектара у 
314 општинаса 721.000 г.арцела.0пер^Јеизрађен 
ча 390 општипа, SS.000 поседовних лисгова, 720.000 
:'.;,..,,., ,, 521.000 хсктара Извршена je таква ор- 
ганизација радова. да he у наредноЈ годпни резул 
тати поемера omu иојачани без повећања буџет- 
ских издатака, a, псто тако, и ро.ллтати класирања 
n нзрада катастарско! операта. 

HaoeiHC буџетскс године посветиће сс нароад- 
та пажња раду катастарских установа у /1уна«ској 

и Савској бановнни. У ту сврху повећана су буџет- 
ска сретства у границама општих расхода за ката- 
стар, a створиће се могућност, да и самоуправе 
могу суделовати код обнове катастра земл>ишта у 
тим областима. 

За државна добра „Беље" и .„Тополовац", 
предвиђени су расходи са 62,055.450 динара или 
само за 406 динара ман>е од садашњег буџета. При- 
ходи су предвиђени са 75.410.000 динара или за 
2,112.700 више од садашњег буџета. Према томе од 
њих се очекује чист приход у износу од 13,354.550 
динара. 

Чисти приходи државног имања „Беље" кре- 
тали су се овако: 

1929.40 
1930/31 
1931/32 
1932/33 
1933/34 
1934/35 

10,711.402.97 динара 
12,728.176.30 
13,272.348.06 
0,785.469.13 

11,262.206.65 
12,726.554.06 

И ако расходи ових државних добара према 
садашњој години нису повећани, у предлогу буџета 
за 1936/37 предвиђене су знатне суме за нове инве- 
стиције у сврху повећања добитка. И у прошлој 
години ннвестиције у овом добру биле су обилне. 
Нарочито, спроведена je инсталација у фабрици 
шећера за израду шећера у коцкама. Подигнуто je 
више господарских зграда. Пол.опривреда je про- 
извела веће количине индустријског биља и v вла- 
ститој се режији ттрерађује лан и коноплза. Рацио- 
нално се искоришћује рибарство. Без повећања 
буџетских расхода ове годиие пристуииће се поди- 
зању лирекцијске зграде, као и новог магацина за 
шећер, пијачаће се одбранбени насипи и оправиће 
се привредна железница. Дугогодишњим стручним 
радом основана je на „Бељу" највећа Југословен- 
ска станица за селекцију биља, која je до сада 
дала народу преко 500 вагона одличног семена 
разних културних биљака. У 1935 години ова ста- 
ница je произвела селекционог семена шећерне 
репе толико, да може покрити целу потребу тога 
ссмеиа у држави. 

Државна фабрика шећера у Београду, једна je 
од најстаријих наших фабрика шећера. Расходи 
њезини предвићени су у новом предлогу буџета са 
36,164.000 динара или за 1,436.000 динара мање од 
садашњег буџета. Приходи cv прорачунати са 
42,912.950 динара или мањс за 5,407.050 од садаш- 
њег буџета. Према томе очекује се чист вишак 
прихода са 6,748.950 динара. Ово државно преду- 
зеће ради на ком&рцијалној бази врло успешно и 
стално je активно. Сем добити коју постиже на 
својим пословИШ и која улази у састав државних 
прихода, ono служи дрнсави као регулатор цена 
шећерној репи и шећсру на домаћем тржишту. Из 
вишка ирихода сваке године обнавл.а се фабричка 
машинерија и усавршава начин израде шећера. 

У. иредлогу буџета расхода за монополску 
управу CMan.o'mi cv према садашњем буџету за 
18,063.492 динара. Износ предвиђених расхода у 
366,322.283 динара узима се као производни тро- 
шак монополске уираве. Прсма предвиђеним моно- 
г10лск.им приходнма показује се чист вишак трихо- 
да Управе монопола у износу од 1.589 милиона ди- 
нара. Од предвнђспих расхода пада на личне рас- 
ходе 21,004.243 динара или 5,73%, материјалне 
расходс 345.318.040 динара или 94,27%.  Међу  ма- 

22 



170 XXI REDOVNI SASTANAK — 7 MARTA 1936. 

териЈалним расходима налазе се и кредити за ану- 
итетску службу монополског зајма од округло 59 
милиона динара. 

Пасловање буџетског одељења Мииистарства 
финансија обухвата и послове no самоуправним 
буџетима, јер финансирање салиЈуправних тела 
мора бити стално координмрано са државном фи- 
нансијском политиком. (Одобравање и повици: 
Тако je!). 

До скора су, иеђутим самруправне финансијо 
претстављале једну несређену област, јер су само- 
управна тела у разним покрајинама 1)азнородно га- 
здовала. Није потребно нарочнто истицати, колп- 
ко je то било штетно колико no народну привреду 
толико и no фискалне интересе саме државе. И ако 
још не постоји један јединствен закон o финанси- 
рању самоуправних тела, који би нормирао рад 
како општина тако и бановина у овој материји на 
један подробан и прецизан начин, ипак je, доно- 
шењем Закона o градским општинама, постигнут 
у овом погледу велики напредак. Ha основи овога 
закона, донет je 4 јануара т. г. Правилник o фи- 
нанснјском пословању у општинама, којн je извр- 
шио потребну унификацију у фннансирању оп- 
штинских самоуправа и укинуо многе потпуно пре- 
живеле прописе и праксе. Овако je, поред осталог, 
омогућена ефикаснија контрола са стране Мини- 
стра финансија. Уредба o бановинским трошарина- 
ма, као новитет, донета прошле године, уродила je 
одличним плодом, дајући један ефекат од прек(Ј 
40 милиона динара. Њоме су финансијски изворн 
бановина знатно и солидно појачани. Овај je ре- 
зултат још значајнији, кад се има у виду, да се 6fl 
новински буџетски дефицити непосредно реперку- 
тирају на државну благајницу, на коју су до сада 
падали терети субвенција бановинама. 

У ресору државних дугова имали смо од јесе- 
нас до сад да савладамо опсежне и деликатне за- 
датке око регулисања наших лржавних дутовних 
односа са иностранством. O резултату тог дело- 
вања имао сам част већ раније да извесгим На- 
родну скупштину. Поред тога и редовних послова 
no служби државних зајмова, у овоме одол.епл 
води се још и коитрола кредита ао аајиовииа за 
јавне радове. 

Ми можемо са задовољством да забележимо и 
резултате, које нам je у државно-благајничком по- 
словању шружила последњих дана и наша новчаиа 
пијаца. За само 6 дана, без икаквих наиора, без 
икакве рекламе, no слободиој вољи наша je пија- 
ца уписала 200 милиома тромесечнпх 4% благај- 
ничких записа. (Бурно пљескањс и повици: Браво!) 
Уписивање би се и дал>е наставило, да није устав- 
љено, јер je била потпуно покривена расписана 
прва емисија од 200 милиона. Овај успех, најбољи 
je аргуменат поверења, које се указује прсма др- 
жавним финансијама и овој смишљено организо- 
ваној акцији око оживљења нашег привредног жи- 
вота. Наша Народна банка за извршеи.е овог упи- 
са спремно je ставила на расположење своју ОД« 
личну организацију. A наше обадве државне нов- 
чаничне институиије спремне стоје да сваком им i- 
оцу ових благајничких записа послуже есконтом у 
свако доба. Можемо се надати, да ће овом срећном 
операцијоам одсад излазити на површину и бити 
стављено на расположење нашој привреди преко 
државне благајницс веће вредности готовог новца, 
кпје су, повучене, досад којекуда бескорисни п1 

жале. (Г>урно и дуготрајпп пл,оскањс). 

Господо народни посланици, завршавам ово 
своје излагање o стању управних послова у моме 
ресору и молнм Вас да прихватите предлог буџета 
који je њему намењен. Гласајући за тај буџет, Вн 
ћете указати и своје поверење одговорним чини- 
оцима, који no овоме пажном ресору раде n сара- 
ђују са дубоком л^убављу и оданош11у. (Бурно 
одобравање, пљескање и повици: М<нвео!). 

Potpretsednik dr. Josip Rezek: Reč ima narodni 
poslanik g. Todor Mihajlovic. 

Тодор Михајловић: Господо народни посла- 
пици, узимајући реч v дискусији o буџету једног 
најважнијег Министарства, чији су послови много- 
струки, јер се Министарство фипансија поред сво- 
јих послова баии и израдом буџета и стара o њего- 
вом правилном извршењу, који nocao није ни јед- 
ноставан ни лак, ja се надам, да ми нећете заме- 
рити, што hy се поред питања no буџету овога 
Министарства дотаћи и других, која спадају у до- 
мен друпис pecdpa. Мени, господо, mije циљ тех- 
ничка критика овога буџета, јер за техничку из- 
раду његону нисам стручан. O њему како у начелу, 
тако и у појединостима, говорили су и говориће 
они народни посланици, који те ствари бол.е по- 
знају. Мени je пак циљ, да својим кратким изла- 
гањем скренем пажњу Краљевској влади на изве- 
сна животна питања нашег народа која су joj оста- 
ла у наслеђе, o којима су њени чланови пссумњиво 
рашншљали, но пису имали ми времена ни могућ- 
ности да их дефипитпвно реше. (Повици: Тако je!) 
Мени je уз то цил., да неку реч проговорим o томе, 
како се кредиги no разним струкама и ресорима 
примсњују, колико парод има користи у појединим 
граиама државног газдинства од своје муке и 
зноја, као и да у кратким погезима укажем на то, 
колико нашем сиромашном народу, који je свестан 
да држави треба да да и максимум своје снаге и 
прииредне моћи, пада тешко, што je поред вели- 
ких државних расхода, који премашују његову 
пјтпредну моћ, оптерећеи и разпим другим так- 
сама, парочито баповипским и општинским так- 
сама и дажбинама, које су ra систематски осирома- 
шавале и доводиле до болног сазнања, да сс o 
њему није водила онаква брига, какву je on ca пра- 
пом заслуживао и заслужује, — онаква брига, ка- 
ква je o њему вођена у onoj малој Србији, која je 
n могла извршити с поносом и са пуно части свој 
национални задатак само зато, mro je у љој био 
угспостављеи onaj правилап склад између свих дру- 
ттвепих редова n сталежа, између великих и мл- 
лих људи, између пресићених и гладних (Пл>еска- 
ње и повици: Тако je!) 

Порсд несношљивих такса, које сиромашном 
члану оогате земље иаше ne допуштају да дође до 
пуне правде у општини, срезу. суду итд., поред 
тога што je приморан да своје продукте у бес- 
niMi.c продаје a cacje потрсбе no скупе nape на- 
памл.а, порел тога што годинама живи наикожен 
иа MiimiMVMv земљишта, које су му прадедови и 
дедовн обрађивали, a које му v данашње иреме ne 
доноси ни To.niKo приноса, да се са породицом nn 
хлебом исхрани, поред тога што су му монополски 
артиклн o.in.-t, скупи. порсд беспослице, која му 
no допушта да ма с које стране динар заради, по- 
ред неправедно извршене класификације земље, на 
основу које Mv je разрезивана neha (емл.арина, no- 
ред неправилно одузетих шума, које je народ по- 
дизао a уз које \i\ je рад oncMorviieH na њивама 
u ливадама својим, порсд пепранедпс примене за- 
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конских прописа у провађању аграрне реформе, 
поред слабог старања o његовом здрављу и његове 
стоке итд. он трпи, on подноси и оне бановинске 
и општинске таксе, плаћајући у виду трошарине и 
других дажбина, таксе и општински прирез оних 
имућних трговаца и индустријалаца no варошима, 
рд којих су они под маском развитка домаће инду- 
стрије, ослобођени, a у чијим je шакама и иначе 
судбина њихова и њихових породица. (ПлЈескање) 
Треба, господо, видети, како сслоаци плаћају тро- 
шарину и на ono mro не продаду, како им се про- 
рачунава тежипа њихових продуката и наплаћује 
na тежину 30—40 кгр. nvn износ предвиђен за те- 
жипу од i00 кгр., како му се скидају гуњеви и како 
се систематски и материјално исцрпЛ)ује, треба 
ioni при томс знати, да им се убрани новац уполов- 
'л>ава и само делом предаје општипској каси, треба 
видети како се ссљацима тражи наплата порезе и 
других дажбипа, које су опи једном платили изве- 
сним својим благајницима и претседницима, од ко- 
јих имају и призпапице, како им опи продају и 
последњу краву, како им се чине огромне неправде 
коje остају некажњене, a које су предмет истраге, 
ко je се отежу у бесконачност, na се истински треба 
забринути и запитати: na да ли се и правилним 
раздужењем, у грапицама наше финансијске моћи, 
ко je ie питањс најактуелније, a које je предмет нај- 
савесније пажње Краљевске владе и овога Дома, 
да ли се може са оваквим бесконтролним органима 
решити макар и делимично социјално и економско 
питање у данима данашње кризе и беспослице. 

Знам, да je свака Влада наше земл:.е, — погла- 
вито ова данашња, која je за кратко време присту- 
пила решавању многих проблема нашега села, и 
сељака, ситног запатлије и трговца, — прожета 
истипском љубављу према земљи и народу; знам 
исто тако, да je, поред многих мера, уведена и одо- 
босна трошарина no многим варошима и вароши- 
пама искључиво ради тога, да се наше вароши и 
варошице, као цеитри срезова подигну-знам да су 
извеспи министри и прошлих влада донбсили уред- 
бе које су благотворно деловале на побољшање 
прилика нашега земљорадника и привредника; 
чнам да je данашња Краљевска влада снижењем 
чемљарине, олакшањем плаћања дужне порезе, по- 
лизањем откупне цене дувана, забраном драстичне 
егзекудије, којом се je раније ишло тако далеко, 
ттп cv над сељацима вршеии и лични претреси, при 
чему нису штеђени ни сиромашни инвалиди, дала 
вилна доказа o истинским намерама, да помогне 
гиоомашпи свет, али оно што раде општинске вла- 
сти v појединим крајевима без контроле бановине, 
иа очиглед власти, прелази, господо, границе до- 
пуштенога у једној правној земљи. 

Тражећи пуну заштиту Краљевске владе и ње- 
пог Мипистра финансија, молим, да се трошарина 
Као пезаконити и непотребни памет укине или 
знатно умањи, као и да се успостави разумна и 
строга   контрола  пад  радом  општинских  власти. 

Уредбом Господипа Мипистра финансија од 8 
повембра 1935 годипе, учињене су олакшице у по- 
гледу отплатс дужпога пореза оним лицима, која 
дужпу порезу у целости исплате. Њоме нису обу- 
хваћепе многе ствари, којима би та корисна уредба 
била допуњена, ппиме: дужна пореза сељакова 
пооистиче махом од пеправичне класификације 
земље на основу које je била разрезивана земља- 
пина a дужна пореза занатлије, трговца и других 
привредпика од високе кућарипе и неправилно ра- 

зрезане течевине. Ta се задужења и данас воде no 
књигама и ретко je наћи лице, које би дужну по- 
резу могло одједном исплатити, да би могло кори- 
стити олакшања предвиђена Уредбом Господина 
Министра фипасија. Стара задужења довела су за- 
патлије и мале трговце у врло тежак положај. Они 
не могу и не смеју макар и мањим кредитом отпо- 
чети никаЛав посао, пошто нису у стању у првоме 
реду да' плате целокупни износ дужне порезе, на 
основу кога би добили уверење за отпочињање но- 
вога посла. При томе има многих случајева, где 
земљорадницима није скипута пореза на земљи- 
шта, која иису више у њиховом поседу. A има и 
таквих, да нису одуживапи порезом на радње, које 
су давпо престали обављати. Има многих занат- 
лија, који се, радећи no другим местима, ван седи- 
шта својих пореских управа, где плаћају своју по- 
резу, задужују дуплим износом, и ако подносе уве- 
рења o плаћеној порези из места одакле су дошли 
итд. Сви ови и овакви случајеви диктују потребу, 
да се изврши ревизија свих старих пореских заду- 
жења, na погрешна задужења no најкраћем по- 
ступку отписати, a осталима дати могућности, да 
без потреса, повремено, према платежној моћи, 
исплате дужну порезу у дужем размаку. (Одо- 
бравање) 

Краљевска влада je повећањем цена за откуп 
дувана произвођачима помогла ту врсту народне 
привреде, од које Монополска управа има велике 
користи. Али je исто тако потребно, да Монопол- 
ска управа с обзиром на оскудицу новца у народу 
и јевтипу продају сељачких производа, снизи цене 
монополских артикала: соли, петролеуму, дувану, 
парочито најниже врсте, жижицама итд. чиме he се 
постићи већа потрошња. (Одобравање и повици: 
Тако je!) Нарочито треба омогућити производњу 
соли у земљи, и недопуштати продавцима да се- 
лзацима наплаћују велики проценат за мељаву, 
која повећава цену соли за 25 до 30 napa динар- 
ских no килограму. 

Поред најсавесније и најправичније поделе 
кредита и државне помоћи од стране Краљедске 
владе no бановинама и њеног старања ца се na- 
роду, нарочито у храни помогне, неједнакост и не- 
правична подела долази у извесним баноЕинама до 
пуног свог изражаја. Тако се и могло десиги, да 
у извесним бановинама, које су вршиле гиделу 
хране на основу непроверених извештаја срсскчх 
начелника, поједини срезови добију сами всћу ко- 
личину жита, но читав један крај, састављен од 
10 срезова, познат као крај изразито пасиван, a 
при том крај, који je у прошлој години настрадао 
од града и суше. Ио, неправична подела кредита 
за јавне радове најочитије je изражена у прошлој 
години у ресору Министарства грађевина. 

Довољно je прегледати поделу кредита у ми- 
иулој години, na видети како се код нас водила 
саобраћајна политика no оној народној: „Ko има 
и даће му се". Из те и такве поделе кредита ви- 
димо, да се крајевима, који су имали ту срећу да 
се вежу и пругама дуплог колосека, који имају и 
с једпе и с друге стране пруге делимично и ас- 
фалтиране путеве, где су засеоци и села везана 
добрим путевима, даване милионске суме, док су 
беспутни крајеви, где се и данас иде на коњу и 
самару и то у времену савршеног аутомобилског 
саобраћаја, остављени без помоћи како државне 
тако и бановинске. (Пљескање.) Класификација пу- 
тева у извесним бановинама тако je погрешно из- 
ведена, да су путеви, који везују села na чак и 

22* 
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општиме, оглашавапи бановинским путевима првог 
реда, док су путеви, који везују центар са морем 
у најближој линији, сасвим лаички оглашавани ме- 
ćTO државним, — путевима бановинским и то дру- 
гога и трећега реда. (Пл>ескање.) Донол.ио je из- 
нети само једаи пример. Пут Митровица—Риба- 
рић—Рожај, чија би дужина за спајање са иовим 
путем, који je у изградњи, Нови Пазар--Бериис, 
износила свега 70 S0 кШлометара, куда би трео.чла, 
да je cpehe, да пр()1)е п Јадранска аруга, јер би про- 
лазила кроз чиста nama насеља уз реку Ибар, кроз 
најбагатнји крај тумама и рудама, оглашеи je II\ - 
тем бановинским Другога реда и o његовој се из- 
градњи у Зетскбј бановини и не помишља. Колика 
je важност овога пута, иајбољи je доказ тај, што 
су наши иајбол.и стручњаци, како цивилпи тако и 
војни, продлагали да тим путем иде једаи де(1 Ја- 
дранске пруге. Колика je вредност тога пута, све- 
дочи и то, да су француски стручњаци, који су 
за време гурске нладавиие радили пругу Скошве 
Митровица a и иемачки, за врене окупације, по- 
клањалн овоме путу првокласну пажњу, a да и ме 
спомињемо ту жалосну пколност, да c\in, приликом 
евакуације, без оваквог пута били приморани са- 
хранити богаство наше земље у Руговским клису- 
рама. Како су пак креднти за јавме радове у про- 
шлој години распоређени, ево тачиих података: 
Нови Сад—Суботица: 220 милиона, Београд- Пан- 
чево: 14 милиона, Загреб—Београд: 24 милиона, 
Загреб—Љубљана: 24 милиона, Загреб—Сушак: 5 
милиона, .Љубљаиа—Крањ: 20 милиона, Савска и 
Приморска бановина — туристички пут: .^0 мили- 
она, Сушак—Бакар—Крањ: 20 милиопа, Љубља- 
на—Шкофлица: 10 милиона, Марибор—Иљ: 6 ми- 
лиона, Сплит—Солин—Трогир: 15 милиопа, Ду- 
бровник—Цавтат: 3 милиона, Метковић-—Дубров- 
пик: 8 милиона, Београд—Зсмун: 7 милиоиа, Гра- 
дишка—Бања Лука: 10 милиона, Сарајево—Мо- 
сгар: 10 милиона, Авала—Младенивац—Топола— 
Крагујевац: 90 милиона, Ниш—Плоча—Пирот: 3 
милиона, Пријепол^е—Бијело Пол^—Колашин: 30 
милиона, Сарајево—Мостар: 10 милиома, CKOILI>C 
—Велес: 10 милиона, Ниш—Нишка Бања: 10 ми- 
лиона. 

Ово je без икаквог коментара, господо, за сва- 
кога онога који добро познаје беспутне крајеве 
наше земље и њихов значај за будућпост, како у 
војничком тако и у привредном погледу. Када се 
ова подела пажљиво проучи мора се доЈш до јед- 
пог несумњивог закључка, да je исга из основа ие- 
правична, јер су занемарени оии крајеви земље 
наше, који су у ирвом реду моради бити предмет 
иарочите пажње, како у погледу изградње путева 
и железница, тако и у сиромашгву и беспослици 
жителза НјИхових, који би се упослили, чиме би 
им се у Miioiovie олакшао иначе тежак живот, што 
je свакако и била тенденција установе оре врсге 
државие помоНи. (Одобравање.) 

Далеко сам и од помисли, да би напредније и 
културније крајеве наше земље требало оставити 
у привременом застоју у погледу иаградње нових 
ii одржавању старих саобраћајних веза. Тиме би 
се могодила трговима и привреда, која je у II.IIM;I 
најразвијеиија, али се мора признати, да je крајње 
време, да се привредни живот Јужне Србије и 
Црне Горе, које су беспутне, оживи изградњпм 
нових железничких мрежа и нових путева, (Пље- 
скање\, како би се природпе лепоте и неисцрммо 
богатство пашега Југа најрациоиалипје искористи- 

ло. O југ су сс отимали, парочито o Пелагонију, 
Повардарје, Косово, Метохију и Полимље, и др- 
жаве средњега века и њиховн моћни владарп, a 
од југа су наши умни владари и државници ства- 
рали центре наше државе. /lanac joj сс истина пе- 
вају пес^е-славопојке, као колевцм н матици, но 
од песме се ne живи, јер „гладап се славуј песмом 
ne храни", C тога je питребно, да сс бар поделом 
нових кредита исправе ста])е грешке, и да се ра- 
зним „стручњацима" бановипским ne остављају 
без истинске конгроле овако крупни послови, којн 
дубоко зади|)у у живот народа. 

Пријатно ми je констатоваги, да je пасељенич- 
ком питању, односно раздужеи>у пашпх сиромаш- 
них насељеника, Краљевска влада поклонила паж- 
њу доношењем Уредбе o знатиом отпису н олак- 
шању остатка дуга, што прегставља једну етапу 
у правилном решењу аграрног питања, које je за 
кашу зеил>у од велике корисги. Потребно je убр- 
зати рад na подели државпе утрипе, која je не- 
колик(1 пута ограничавана у сврхе иасељења и по- 
већати кредите за откуп земље оних, који се селе. 
Но, npn овом раду, ne греба заборавити у првом 
реду домородце, који годппама са добијеним ре- 
шењима чекају na премер и доделу земље, коју 
су требали добитн још у почетку спровађања саме 
аграрне реформе. Правда a и интерес паше земл.е 
захтевају, да се овим људима, чији су се претци 
борили вековима да очувају свој домаћи праг, eno- 
je име, свој језик, веру н друге знаке иашег на- 
ционалног обележја, mro пре изиђе у сусрет. (Пље- 
скање и понпцп: Тако je!) Право je у првом реду 
n.iiN задрвол>ити једним минимумом, јер су свакн 
крајичак натопили крвљу и знојем и били кроз 
сво време тешког рббовања наша национална та- 
nnja. (БурАо пљескање и повици: Тако je!) Треба 
знати, да су они са породицама, које су се од осло- 
бођења знатно намножиле, остављени да живе и 
раде na имањима чија површина пе износи више 
од -неколико ралица земље, коју су no чивчијском 
праву паслсдили, и ако им се ова допуна, према 
броју радних чланова у породици, mro пре не до- 
дели, земл^а ће бити подел>е11а повим насељени- 
цима, a оми ће бити приморани да се селе са пра- 
дедовоког зо.мл.пшта, илн да служе новим и ста- 
рим комшијама онако, како су некада као чивчије 
служили велепоседппцпм;! и њиховим посредни- 
цпма. (Повпцп: Тако je!) 

Морамр вризнати, да je у нашој земљи шум- 
ско законодавство било, ако ne на последњем, a 
ono na Претпоследњем месгу, и ако би оно тре- 
бало, баш у иашој земл>и, да заузме једно од up- 
iin\ no својој важности, јер се одиоси na најсирот 
иашнији n земл>ом најоскуднији део пашега на- 
ррда - na nama планинска села, чија je егзистен- 
nnja у нераздврјној вези са тумском скономијом. 
Иашим законодавством, коме je јамачпо био циљ 
чување и подизање шума радн парода, онемогу- 
Кено je земљораднику да може доћи до потреб- 
пог дрвета за em ne мале продаје у крајевима у 
којима се земљорадник порсд земљорадње бави n 
шумском привредом, јер се дрво из државних my- 
\I;I може продавати само лицигацијом. Taj je прин- 
lum истакиут до немогућих размера, и ^оводи до 
ивсхватл>ивих аномалија у IM миогобројним слу- 
чајевима малих потреба, којима je тако дубоко 
прожет живот земљорадника, занатлије и мале др- 
варске привреде нашег села и града. (Одобравањс 
n повици: Тако je!) To и такво лакоподавство тре- 
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ба прилагодити иародпнм потребама, a да се при 
томе ипак очува onaj иајвиши постулат савршеног 
шумског законодавства: да се шума чува и за бу- 
дуће генерације. Наше шуме не могу само служитн 
ппоизводњи дрвета, него и сточарству од кога 
жиис читаве покрајине. C тога je погребно, да се 
интереси шумарства и сточарства доведу у склад 
и да се инаугурише гаква шумска привреда, која 
иајбоље одговара животу нашег народа. (Одобра- 
вање ) Питање ограничеша шума je једно од та- 
коће важних пигања за наш сељачки свет. Судови ■ 
за ограничење шума, — јамачно у жељи да др- 
жава што више узме од сељака, и заборавл.ајући 
да cv интереси народа и државе идентични, и да 
je те шуме сељак подизао, гајио и o њима се као 
o CBoioi животпој потреби старао и водио ра- 
чупа — одузимали су не само највеће комплексе 
негс/и ситногорицу a ca њоме и сељачка имања: 
ливаде, пашњаке, њиве, појила, перила и т. д. и 
тиме им онсмогућивали да своја имања оорађују 
и за себе и своје породице огрев прибављају. 

Сељаци су остављени на милост и немилост 
чувапима шума, који свакодневно подносе рефе- 
nare на осиову којих се кажњавају, a те басно- 
гловне казне престављају чешће онолики износ, 
колико no даиашњој процени, у паду општих 
воедности готово износи целокупна вредност њи- 
ховог имаша. И у овом питању, Краљевска влада 
i,- гшедаожила Скупштини, a ова усвојила одредое 
8 85 Финансијског закона за 1935/36 год. Послате 
cv истина комисије за поновни преглед и ревизију, 
лли правичног решења још нема, с тога би било 
потоебно да се овом крупном и тако важном пи- 
тању поклони пуна пажња и донесе одлука, да се 
v нови Финансијски закон унесе оваква одредба, 
као и v прошлом, као и да се новом одредоом 
унесе јсдан кредиг за мелиорације сувата и пла- 
нинских пашљака. 

Било би потребно o здрављу народном и o 
члпављу његове стоке повести озбиљнијег рачуна. 
Нлпочито ie потребно буџетом предвидети сеоске 
^л/тнте no удаљеним селима планинским, где 
све/наш још незна за лекара. Лечи се онако, како 
ге лечило у најстарије доба: разним травама, ра- 
5ним бабским лековима и срествима, Koje културни 
TRPT више не познаје. Повремене експедиције, ка- 
K-RP cv билс оршпизоване из фонда поч. Луке Ће- 
мпвића нарочито су благотворно деловале на наш 
гроски'свет и његово здравље. Код специјалиста 
11 оазне болести, који су, поред научних истражи- 
вач

Ра престављали један важан део те експедициЈе, 
мнш'и cv иашли лека CBOJOJ болести, поред благо- 
творног Утицаја и додира наше праве интелиген- 
Хе са нашим здравим селом и сељаком. Такве би 
^гпедицијс требало чешће пута организовати и 
ложавпом помоћи субвенирати. Служба ветерине, 
н?ка ми ie допуштепо рсћи. нијс довољно и добро 
ооганизовапа. O здрављу стоке, Koja за сељака 
значи „пола живога", jep му у сточарским Kpaje- 
вима служи сточарство као заиимање, не води се 
довољпо рачуна. Постојо при сваком среском на- 
SCTBV срески встеринарски референти; nocroje у 
нашој земљи v многим местима и бактереолошки 
институти, поред којих, нажалост, у no Једном 
rnesv само за кратко време угине хиљадама крупне 
оогате и ситне стоке од болести, коју ни ветери- 
наоски реферепти. na ни разни стручњаци no ин- 
ститутима но позпају. Да вам наведем само дедан 
поимер- v једном делу Косова. a парочито у Срезу 
кос  митровичког, дреничком и вучитрнском, сваке 

треће године, од почетка јесени na до првог cnera, 
болест, коју сељаци зову „шунтуром", коси хил>а- 
дама грла крупне и ситне рогате стоке. Ветеринари 
— стручњаци, констатовали су, да ту болест, која 
je, као што рекох, њима непозната, производи кр- 
пељ. Ha тој се копстатацији стало, место да се 
бактереолошким испитивањем проучи болест, нађе 
лек и упуги народ на разумно лечење своје стоке, 
чиме би се спречио и отклонио један од врло ва- . 
жних разлога осиромашавања нашег и иначе сиро- 
машног света, коме je плодна и добро нагнојена 
земља и здрава стока први животни услов. (Пови- 
ци: Тако je!) 

Морам се укратко дотаћи и најродне просвете, 
и ако je буџет Министарства просвете већ изгла- 
сан. Ha просветним стварима — иарочито на поди- 
зању школских зграда no селима — не можемо се 
много пожалити, бар не ми из Јужне Србије, мада 
je још далеко од тога, да у том погледу можемо 
бити задовољни, jep, у западном делу Јужне Ср- 
бије, no селима махом a и no варошима, знатан 
je број трошних нехигијенских зграда, у којима 
наша деца, у почетним данима свога живота, руше 
своје здравље. Издржавање основних школа je је- 
дпо болно питање, које кочи правилан развој 
основне наставе. Оно je и у прошлости претстав- 
љало проблем, a данас je иад-проблем, jep су оп- 
штине, нарочито наших брдских и сиромашних 
крајева, у данашње време, када сељак трпи нечу- 
вену оскудицу у новцу, у немогућности, и поред 
најбоље BOJhe да према школама, којих у неким 
општинама има no две, три, испуњавају своје оба- 
везе. C тога je потребно, да у духу вечитих и 
оправданих захтева нашег учитељства, издржа- 
вање основних школа пређе у државне руке, чиме 
he народна школа бити снабдевена свима модер- 
ним училима и уређајима. Народном просвећивању 
треба исто тако поклонити пажњу. Овогодишњим 
пројектом буџета Министарства просвете предви- 
ђене су, истина, извесне суме за издржавање анал- 
фабетских течајева, за хонораре дневничарима и 
наставницима домаћичких школа, које су дале до 
сада добре резултате. Предвиђене су исто тако и 
извесне суме и за награде и набавку корисних 
књига. Па ипак мислим, господо, да су предвиђене 
врло мале суме за друштва и просветне установе, 
које воде акцију, и то врло успешну, против непи- 
смености у народу и предано раде на његовом 
просвећивању. Исто тако je мала сума намењена 
за подизање просветних домова. Било би по- 
требно, господо, да се износи повећају и правилно 
расподеле. (Одобравање и повици: Тако je!) 

Господо народни посланици, да би народна 
школа у истини била школа рада и школа будућ- 
ности, потребно je поклонити највећу пажњу души 
народне школе и народног просвећивања ■— на- 
родном учитељу, који je у прошлости, на част Ha- 
rnoj нацији, извршио своју дужност, a који je и у 
данашњици несебично и до самопрегора врши, 
(Пл^ескање) јер^ господо, морамо признати, да су 
они најидеалније, најнесебичније, na чак и најпрак- 
тичније решили проблем уједињења југословен- 
ског учителЈСтва са бановинским секцијама сво- 
јим, (Повици: Тако je!) и тиме — насупрот зва- 
ним и незваним политичарима, који су подизали 
култ личности на рачун култа државе и народа и 
који су стварали разна питања, — указали прави 
пут, којим треба ићи и радити на духовном једин- 
ству иашег народа. (Пљескање и повици: Тако je!) 
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У најплемепитијсм послу-изградњи духовног ује- 
дињеља и изглађивању свих сметњи, које ни у 
исгорији већих марода нису могле бити избегнуте, 
пародни ће учител^и бити опет први пионири, na 
су као такви, живећи no најзабаченијим крајевима, 
заслужили да се o њи.ма поведе рачуна. (Одобра- 
вање и повици: Тако je!) Тим пчелама-раденицама, 
којииа су сиижени дохотци до максимума, потреб- 
но je олакшање њиховог тешког и мучног рада. 
Оии пак у својој скромности ne траже много, они 
траже да им се врати изгубљена сталност, да им 
сс, као и другим чиновницима, олакша напредо- 
иање, које им je онемогућено § 258 став 2 Закона 
o чнновницима, јер за њих nocroje извесна ограни- 
чења, којих нема код чиновника других струка и 
траже доношење новог и савременијег Закона o 
пародним школама, уз мипимално побољшање 
свога матсријалпог положаја a у грапицама др- 
жавне и народне финансиске моћи. Колико би се 
олакшао рад Министру просвете и његовом по- 
дручном особљу, враћањем учитеЛ)Ске сталности, 
го мп, господо народни посланици, најбоље знамо, 
a колико би користи културно-просветни рад имао 
од сталности учитељске на нашем селу, најбоље 
сведочи прошлост, када je наша школа у малој 
Србији била примеран углед за све балканске 
земље око иас. (Повици: Тако je! ■— Пљескање) 
Многа места добила су, незаслужено, пуне гимна- 
зије, док су у многим много значајнијим 'местима 
гимиазије сведене на четвороразредне, у no неким 
претворене у грађанске школе, a у no неким пот- 
пуно укипуге. Било би потребно створити план, no 
коме би се фиксирали центри за пуне гимназије и 
полугимназије, како би се и даровитој деци из за- 
бачених села омогућило школовање, чиме би се 
једновремено могла уклонити и она оправдана су- 
ревњивост извесних места, где су гимназије затво- 
рене или једним потезом без разлога претворене у 
чепшроразредне. Похвалан je пак рад господина 
Министра просвете на пројекту новог Закона за 
средње школе, a нарочито на унификацији npo- 
светног законодавства, на једнообразности наставе 
n \ џбеника за целу земљу, јер, набавка неједно- 
образних уџбеника, који су сваке године постајали 
неупотребљиви, поред скупе школарине, матери- 
јално je и осетно црпла сиромашније ђачке роди- 
тел>е. (Одобравање и повици: Тако je!)    • 

Ha завршетку овог кратког излагања, у коме 
су само делом дод^рнута питања која засецају ду- 
боко v живот нашега народа, ja тражим и итолим: 
да се непотребне и народу неиздрживе разне бано- 
винске и општинске таксе ревидирају; да се on- 
штинска трошарина no варошима у унутрашњости 
укине и замени прирезом (Одобравање); да бано- 
винЛи и општински буџети буду од стране Ми- 
иистарстава најпажл^ивије прегледани, јер врло 
добро знамо како они пролазе кроз бановипска 
већа и општинске одборе; да се правилном решењу 
аграриог питања у целој земљи, a нарочито на 
Југу, поклони најозбиљнија пажња, и да се домо- 
родцима no решењима изда допуна npe свега, јер 
то захтева социјална правда; (Пл.ескање и no- 
вици: Тако je!) да се сељацима врате шуме које 
држану не интересују, a које су им судовима за 
ограпичење неправично одузете заједно са зират- 
ним земљиштем; да се здравл^у народном и ње- 
гове стоке обрати већа пажња; да се у просветном 
погледу једном дође до једнообразности наставс и 
једипственнх уџбеиика у средњим школама (Одо- 
брпвап.е); да се скупа школарина   сиизи   и   тиме 

омогући школовање и деце сиромашних слојева 
нашега народа, јер je здраво село наше било увек 
животни извор иаше снаге и моћи (Пљескање и 
повици: Тако je!); да се врати учитељска стал- 
ност и побољша материјалпо стање нашег чести- 
тог чиновничког кадра, a нарочито нижег, које 
стално живи у стрепњи од сутрашњице и нович 
несразмерних снижења плата (Одобравање); да 
се нађе пута и начина, повим трговипским угово- 
рима са суседним землЈама, да сељачки производи 
добију боље цене (Пљескање и повици: Тако je!) 
и да се домаћем занатству, трговини и индустрији, 
омогући пун и правилап развој; да се што npe до- 
несе нов инвалидски закон, као и да се у првом 
реду донесе закои o раздужењу сељака, занаглија, 
трговаца и привредника у границама наше финан- 
спјске моћи. (Пљескање и повици: Тако je!) Ho, за 
тај и такав важан посао, као и за друга овим крат- 
ким излагањем не додирнута питања, ми морамо 
дати поверење Краљевској влади. (Бурно пљеска- 
ње) Ми joj морамо помоћи да државни брод изве- 
де из узбурканог мора у тихо пристаниште. (Бур- 
но пљескање и повици: Тако je!) 

Апелзјем стога на све другове у овом Дому, 
на десницу као и на левицу, чије отсуство прили- 
ком решавања најважнијих питања државних и 
народних дубоко жалим, да се оканемо непотреб- 
ме опструкције и апстиненције, јер смо сви за Је- 
динствену државну заједницу, (Бурно пљескање и 
повици: Тако je!) сви морамо бити прожети.оп- 
штом љубављу према народу и држави, na се као 
такви сви морамо и заложити за опште лечен,е, 
да се тако изразим, од једне опште болести, која 
није дело ни прошлих влада, a најмање ове, но по- 
следица послератне психозе и оскуднце оне љуба- 
ви према општем добру, којом ее je наш честити 
народ одликовао у прошлости, a без које нема и 
неће бити благостања у будућности. (Одобравање 
и повици: Тако je!). 

Изјављујући поверење Краљевској владн и р.е- 
рујући, да ће она остати верна принципима истак- 
HVTHM у декларацији коју je дала приликом дола- 
ска на власт, да he кроз призму широких народ- 
них слобода чувати недел^иво народно и државно 
јединство, које нам мора бити прече од свега и 
свачега, (Бурно пљескање и повици: Тако je!) да 
he приступити коренитим реформама no свима 
гранама нашег дри<авног и народног живота, да 
he донети савремене, прецизне и јасне законе, 
прилагођене народном животу и његовим потре- 
бама и да he се старати, да свака народна acnpa, 
предвиђена годишњим прорачуном, будс правил- 
uo распоређена, — Macahy за овај буџет, уз скром- 
ну и искрену молбу, да Народна скупштина, Кра- 
љевска влада и сви фактори наше зсмље поклоне 
Косову и целој Јужној Србији ону пажњу, коју, и 
no својој историјској прошлости, и no својим при- 
родним преимућствима, и no своме до сада ненско- 
pmnheHOM благу Косово и Јужна Србија заслу- 
жује. Јер, господо, морам да нагласим, да ЈужноЈ 
Србији ии до данас није дат onaj замах. који смо 
(oj били цужни дати. Она нам с правом узвикује, 
гласом Ернеста Ренана, који je na зидинама Акро- 
полиса тражио од Француза, Енглеза, Римљана и 
осталих обпову Акрополиса и са њоме сјај визан- 
тиске културе, и моли Пас, да joj вратите оно, што 
сте joj у историској прошлости узели, да би JOJ 
сачували сјај од царства мрака. (Бурно пљескање). 
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Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodo narodni posla- 
nici, mislim da je cela Narodna skupština saglasna sa 
time, da sve stvari koje stoje u vezi sa jučerašnjim 
događajem, budu hitno saopštene. Zato vas molim, da 
mi u ovom momentu dopustite, da učinim jedno va- 
žno saopštenje. Dobio sam izveštaj Imunitetnog od- 
bora koji ovako glasi: 

„NARODNOJ SKUPŠTINI 
Beograd. 

Imunitetni odbor Narodne skupštine primio je 
preko Gospodina Pretsednika Narodne skupštine zah- 
tev Gospodina Ministra unutašnjih poslova Pov. III 
Br. 478 od 6 marta 1936 godine, kojim, na osnovu iz- 
veštaja Uprave grada Beograda II Br. 124 od 6 marta 
1936 godine: da je uhapšen narodni poslanik Arnau- 
tović Damjan, zbog zločina, koji je učinio pucanjem 
iz revolvera u sednici Narodne skupštine, pošto je za- 
tečen na samom delu zločina, traži od Narodne skup- 
štine ovlašćenje za produženje krivičnog postupka 
protivu imenovanog narodnog poslanika za pomenu- 
to krivično delo. 

Na sednici svojoj, održanoj 7 marta 1936 godine, 
Imunitetni odbor odlučio je jednoglasno: Da predloži 
Narodnoj skupštini da se, na osnovu §§ 107, 108 i 110 
Zakona o poslovnom redu u Narodnoj skupštini u vezi 
sa članom 74 Ustava Kraljevine Jugoslavije, dade ov- 
iašćenie za produženje krivičnog postupka protivu 
narodnog poslanika Damjana Arnautovića zbog zlo- 
čina koji je učinio prucanjem iz revolvera na Gospo- 
dina' Pretsednika Ministarskog saveta i Ministra ino- 
stranih poslova g. dr. Milana Stojadinovića, u sednici 
Narodne skupštine na dan 6 marta 1936 godine. 

Odboru je čast umoliti Narodnu skupštinu, da 
nvai niegov izveštaj izvoli usvojiti. 

Za izvestioca Odbor je odredio g. Živka Sušica, 
narodnog poslanika. 

Sekretar, 

Rad. V. Gajić, s. r. 
Za Pretsednika Imunitetnog odbora 

najstariji član, 

Milovan Lazarević, s. r. 

Članovi: 

Dr. Andrej Veble, s. i. 
Mil. D. Mijić, s. г. 
Radoje M. Jovičić, s. r. 
Dr. Vojislav Došen, s. r. 
Ivan Šakić, s. r. 
A. Stankovič, s. r. 
Todor R. Tonić, s. r. 
Zejnel-beg I. Stracimir, s. r. 
M. Kalamatijevič, s. r. 
Dušan Miloševič, s. r. 
Živ. Šušić, s.r."   • 

Gospodo narodni poslanici, dostojanstvo Narod- 
ne skupštine zahteva, da odluke u ovom pogledu do- 
nosimo hitno. Zato sam slobodan predložiti kao Pret- 
sednik da ovaj izveštaj Imunitetnog odbora progla- 
simo hitnim. Prima li Narodna skupština? (Jedno- 
dušni iiovici: Prima!) Pošto je ovaj predlog prim- 
ljen to, po § 67 Zakona o poslovnom redu u Na- 
rodnoj 'skupštini, možemo staviti ovaj predlog kao 
prvu tačku na dnevni red iduće sadnice. I ja ću biti 
slobodan, pri kraju ove sednice, kad budemo utvrđi- 
vali dnevni red iduće sednice, predložiti, da se ovaj 

izveštaj Imunitetnog odbora stavi na prvo mesto na 
dnevni red iduće sednice. 

Reč ima narodni poslanik g. Radisav Vučetić. 
(Pljeskanje na levici). 

Радисав Вучетић: Господо народни посла- 
ници, на ову говорницу долазим, да, као народпи 
посланик-сељак, искрено и отворено кажем ono 
што мислим, да са овога места треба рећи у име 
народа, који ме je и послао у овај Дом, у име на- 
рода, који тражи да овде кажем истину и све она- 
ко како он мисли и како жели да се ради у ње- 
говој народној држави. 

Ja вас, господо, на првом месту хоћу да за- 
молим, да ми допустите да кажем, да жалим што 
ми није могуће, да овде говорим пред свима на- 
родним посланицима изабраним 5 маја прошле го- 
дине на једном заједничком економско-привред- 
ном програму, да би се сви заједно могли зало- 
жити за остварење тога програма и то онако исто, 
као што смо се залагали и за своје маидате. Taj 
je програм садржао, на првом месту, решеже пи- 
тања o раздужењу нашег сељака као и решење 
других економско-социјалних питања, која су то- 
лико крупна и толико важна, да су данас постала 
ни мање ни више, него питања социјалног мира 
у нашој земљи. (Повици на левици: Тако je!) Ja 
жалим, господо, што нису ту и наши остали дру- 
гови са левице, и, право да кажем, ja не Morv кри- 
вити за њихово отсуство само њих већ и вас, го- 
сподо, са деснице, јер, господо, ви сте љубоморно 
одбијали сваки предлог нас са левице, и ако cv 
ти предлози у већини случајева били и оправдани 
и у корист сељачког народа и државе. Хтели сте 
себи да присвојите право, да само ви имате право, 
да та питања решавате. A ja, господо, опростите 
ми што морам рећи, да и међу вама и мећу лру- 
говима који нису ту, не видим велики број у гуњу 
и опанку, нити оних који на терену — у селу живе, 
и непосредно познају муке и невоље нашег се- 
.шака, и у опште малог човека, и који за њега раде. 
Бојим се да je и међу једнима и међу другима мало 
оних, који мисле искрено да што пре, и пре од 
свих других питања, ваља искрено решити питање 
раздужења сел>ака и друга питања у вези са тим, 
a што смо, господо, сви ми нapoлv јавно обећали, 
према чему ми то народу и дугујемо. Шовици на 
левици: Тако je!) Али, ето, већ прође 9 месеци, a 
ми не само да народу обећање не испунисмо бар 
делимично, него, нека ми се не замери, то je моје 
мишљ>ење, код већине се то питање одлаже у не- 
поврат, и сви говори o овоме питању су само де- 
магошке природе. 

Ja ћу сада да изложим своје миишеље o бу- 
иету Миннстарства финансија. 

Господо народни посланици, државнс финан- 
сије најважнији су инструменат за живот једне 
лржаве и народа у њој. Како су уређенс финан- 
сијске установе, како оне функционишу, таква нам 
je и целокупна државна администрација и ja од- 
мах, господо, морам да кажем, да уређење наших 
финансијских усганова не само да не задовољава, 
већ преставл.а, најблаже речено, једап велики 
неред. 

Оставл>ајући буџет Министарства војске и бу- 
џет Мииистарства саобраћаја — првог као буиет 
KOJU служи народној одбрани, a другог као буџет 
прмвредног Министарства — буџет Министарства 
финансија равња се скоро са буџетом Министарства 
просвете и изнаша скоро 800 милиона динара. Упо- 
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реНен ca неким другим Министарством, на пр. ca 
буџетом Минисгарства пољопривреде или буцетом 
Министарства трговине, он je скоро осам пута већи 
од ових и тиме уједно потврђује ону стару по- 
словицу да je ,,увек боље онима који су ближе 
каси", a пошто je каса у рукама Министарства фи- 
иансија, оно није жадило ни у стварању нових 
одељења, ни у броју чиновника, ни у наградама 
које je требало да чини. 

Када je, господо, Министар финансија нашао 
за потребпо да свима осталим Министарствима 
препоручи да штеде и да смањују буџете, требао 
je да тако исто поступи и сам у своме Министар- 
ству, те би онда она народна пословица: „Врачу, 
излечи се прво сам", имала дејство и на остала 
Министарства, a овако, троши отац, троши мати, 
na се онда и не чудите што и деца не могу да буду 
штедљива, него су распикуће. (Веселост.) 

Скоро 10% целокупног буџета троши Мини- 
старство финансија и то само зато, да убере оно 
што се убрати може од прихода народних a за 
рачун издржавања државних институција. Несум- 
њиво je то велика цифра од 10% и недозвољени 
износ режијских трошкова за убирање царина, по- 
пеза, монопола и другог, што je потребно за рад 
Министарства фииансија. 

Министарсшо финансија није се задовољило 
да се само брине око што бољег државног буџе- 
тирања, него, да би себи прибавило што више важ- 
ности, узело je чак и оно што не потпада под ње- 
гов ресор. Погледајте само, које су све бриге овога 
Министарства: државни буџет довољан за једно 
читаво Министарство, јер у појединим земљама 
чак и постоји Министарство буџета, што ми из- 
гледа правилнијс и боље него овако како je код 
нас; пензије и државни дугови јесу друга и трећа 
велика брига овога Министарства. Затим, приби- 
рање прихода од пореза — посредних и непосред- 
них, од такса као и сви државни моиополи. Сем 
тога, ово Министарство има за дужност да, преко 
Државног правобраниоца, брани у свим парницама 
лржаву, државна права н државну имовину. Али 
са овим није свршена сва брига Министарства фи- 
нансија, јер сем овога, оно има и другу велику 
бригу. a то je: валутна политика наше државе, 
која се води преко нашег динара и Народне банке. 
Па, и ту није стало Министарство финансија, него 
je у своје руке узело и целокупно унутрашње кре- 
дит11|1ап.1', стављајући под своју контролу све др- 
жавне банке као: Народну банку, Државну хипо- 
текарну банку, Поштанску штедионицу и Приви- 
леговаиу аграрну баику. Па и поред свих ових 
брига које су великс, ono je узело и најрентабил- 
нија државна предузећа у своје рукс као што су: 
Државно добро ,,Бел>е", „Тополовац", Државну 
фабрику шећера на Чукарици и т. д. и т. д. 

Потребно je да разгледамо, како je до сада 
io Министарство нзвршивало све ове поверене му 
дужности, и да ли je у ствари могло да прогута 
eno ono. зашта je имало тако велики апетит да 
узие у своје руке. Да пођемо редом; 

Прва велика брига Министарства финансија je 
државни буџеп 0 државном оуџету je говорепо 
Miioio o начелној дискусији и \ диекусјнји у иоје- 
диностима. Сви су се сложили, почев од Министра 
финансија, Вдадине већине и nac опозиције, да др- 
жашт буџет до сада није ono реалаи. Mu смо ка- 
зали да и onaj nuje pca.iaii. Министар ([птапсмја у 
мнбгом   иам  je  то  и   потврдио.  Зиачи, да  приа 

основна дужност, коју ово Минисчарство има да 
нрши, до сада никада није била извршена опако 
како треба, na то je господо, нажалост, и данас 
случај, 

Друга велика брига Министарства финансија 
јесу пензије. O њима je било такође речи у по- 
себном iipcipcc\-. Милијарда динара или 10% цело- 
купног буџета иде на пензије. Пензије примају и 
они који једва нмају 32 године живота, a 25 го- 
дина државне службе; и они, који никада нису 
били у државној служби; и они који су били неко- 
лико месеци. Сви они, који су уживали милост по- 
литичара и политичких великана, добијали су од 
њих за заслуге политичког удварања n клањања 
државну мечит\- помоћ у виду пензије. Министар- 
ство финансија није било способно да разчисти 
ово стање, и да склони са државних јасала све оне 
који на то немају права, ни no божјим ни no зе- 
иаљааш законима правде и правичнбсти- 

Трећа брига — државии дугови. Незнам тачно 
како ствари стоје JOP TV нисам тако велики зналац. 
Али сама констатација, да ови државпи дугови 
стално расту, доводи ме до убећења, да je и ту 
Министарство финансија водило политику лошег 
домаћина. 

Четврта велика брига овог Министарства јесте 
прпкупл.ање државних прихода. И ту видимо, да 
Мипистарсгво финансија није ишло једним правил- 
иим и праведним путем. Ono je ишло у сабираид 
својих прихода прво од оних који cv најслабији 
и који најмање отпора могу да даду. Државни мо- 
нопол, који плаћа поглавито широка сељачка маса 
v соли, гасу и дувану, јесте главни приход. Такса 
je уведена на све што постоји у овој земљи: на 
ваздух, воду, сунце (С.мех). Штогод хоћете да 
имате, таксену .марку морате да прилепите. 

Опда пореза. — Пореза се опет највише на- 
плаћује од оних који пајмање имају — од сељака. 
Цела војска државних службеника, егзекутора и 
других, ЈЈфИ no селима, наплаћује, продаје, износи 
девојачку спрему и све друго што сељаку пајвише 
треба, док у варопш, не само да су пореска опте- 
рећења мања, него долазе врло често и великн 
опроштаји, застарелости, na и опроштаји разних 
казни, као што су биле оне казне кријумчарске од 
300 милијона динара итд. 

Одбрана државних  интереса, која јо   гакођер 
поверена овом Министарству, као што видимо нз 
MoHinia, завршава се увек  рђаво no државу. Све 
парнице редом држава губи. Зашто? Можда зато, 
што су уговори које je склопила били !)1)ави. Мо- 
жда чаго. што je одбрана слаба, a можда и зато, 
што држава прави грешке у прекршајима уговора 
и nolio да се поравњава. Ham народ каже: „Јевти- 
није je n најскупље поравпање од најдебље доби- 
вене  парнице."  A  један  од  бивших  претседника 
Мивистарства г. Никола Узуновић увео je методу, 
да се увек иде иа парнице, a да се не долази до 
iiopamian.a, да  no би,  како од кажо, његов образ 
поцрвенео. Имао je право да то чипи, јер je чувао 
свој образ, да би поцрненео na другим стварима, 
важиијим no државу, као: папчевачки мост, нишки 
збор итд. (Пљескање) lln овај задатак, према гоме, 
угважено Министарство фнпапсија пије вршило у 
корис!   фжаве онако како je то гребало. Јер, чпм 
држаиа  губи ono парпице, зпачи да пије способна 
да брани своје интересе. 

Валутна  политика   гешко je  иотдпаа нашег 
земљорадника неопрезпим м спажпим јачањем дп- 
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нара, a данас одржавање динара на једној висини 
која не одговара стварности и давање извозницима 
мањег курса, значи једно ново опорезивање на 
земљорадника, чији се производи извозе. 

Ha паш терет и рачун, држава долази до јев- 
тине валуте за своја плаћања, увозници до јев- 
тине валуте за плаћање увезене робе, a ми сељаци 
плаћамо један нов и невидљивн порез, ни једним 
законом неозакоњеним у овој земљи. 

Министарство финансија, између осталог, 
води и бригу око унутрашњег кредитирања. Под 
његовом директном контролом јесу: Народна бан- 
ка, Државна хипотекарна банка, Поштанска ште- 
дионица и Привилегована аграрна банка. Узима- 
јући под своју руку ондашњи Министар финансија, 
a садањи Претседник Владе, казао je, да то чини у 
интересу народне привреде, да изједначи кредитну 
политику банака и омогући узајамно помагање 
истих. Веровали смо, да ће одједном осакаћена и 
онеспособљена Аграрна банка постати моћни кре- 
дитни извор за кредитирање земљорадника. Шта 
видимо: Наставља се она стара политика, политика 
кредитирања вароши, трговине и индустрије. Ми- 
лијарде и милијарде новаца Народне банке, Хипо- 
текарне банке и Поштанске штедионице дате су 
мањини становништва ове земље. 25% чине сви 
они други који нису сељаци и тих 25% добијају 
као кредит милијарде новаца, које ове привилеги- 
сане новчане установе имају. Сељак нема кредита, 
ни директно ни индиректно. ни од Народне, ни од 
Хипотекарне банке, ни од Поштанске штедионице. 
Оно мало што има преко задругарства од ових ба- 
иака, то je тако мало, да се и не види од стотине и 
стотине милијона датих другим. A Аграрна банка 
остала je онаква, каква je и била. Пошто je своје 
nape раздала велико-поседницима. она je промени- 
ла политику и казала je: Сада хоћу да кредитирам 
и вас мале земљораднике, али немамо пара. Веро- 
ватно кад добије пара, поново he доћи на своју 
првобитну политику, да кредитира великопссед- 
нике. Министар финасија мора да води рачуна, да 
v потпуности измени кредитну политику ових ве- 
ликих новчаних институција те да оне већ једном 
отпочну са кредитирањем земљорадничких opra- 
низација. (Одобравање на левици) 

Особиту пажњу обраћам Господину Министру 
(Нииансија на рад Привилеговане аграрне банке, 
Koia се претворила v установу расходованих чи- 
новника, којима je циљ борба.против живих за- 
лпужних земљорадничких установа (Пљескањс на 
левици и повици: Тако je!) 

O државним предузећима Koje води Министар- 
гтво Финансија, не треба много да говорим. Али 
iP ловољно да Вам кажем, да су та државна преду- 
чећа пентабилна само у онолико, у колико своју 
пенгабилност црпу из фабрике mehepa на Чука- 
>нии и на Бељу. тј. у колико то плаћа попрошач. 
V свим другим случајевима ona су нерентабилна. 
Ja незнам и нсразумем, зашто Минисгарство фи- 

»Mi Бел,е" a зашто га нема Министар- 
^оТоГприв^е? Зар ..Бе^' не би могло д. 
м служи као пајвсћи расадник стоке и семена за 
SoKViinv нашу пољопривреду? (Пљескање на ле- 
ви и и повици: Тако je!) Зар „Беље" као државни 
домен и угледио пољопривредно добро, ие треба 
ia булс под Мииистарством пол.опривреде? Или, 
зап држава тако мало верује v способиост Мини- 
стаос ва пољопривреде, да својс пољопривредно 
добро но смс да поверава гоме Министарству, a 

да 

поверава му бригу свих осталих сељачких имања. 
(Пљескање на левици.) Ако je то, што би једино 
сматрао као оправдано, онда бих молио Министар- 
ство финансија, да и нас узме под своје окриље, 
a Министарству пољопривреде, док je овакво, 
остави као Министру за физичко васпитање једног 
секретара, један аутомобил и министарску титулу, 
— јер ће мање бити штете и no нас сељаке и no 
државу. (Веселост. — Бурно пљескање на левици). 

Али оно за шта je највише криво Министар- 
ство финансија, јесте, што je створило царство 
бирократије у свом Министарству и осталим Ми- 
нистарствима. Ако кад год станете у два сата на 
углу код Лондона и погледате оно море од држав- 
них чиновника, који излазе, ви ћете онда видети 
све оно што je Министарство финансија учинило 
и шта све Министарство финансија издржава. 
(Одобравање на левици). 

Ви сте сви живи сведоци, да смо ми доскора 
и баш у време привредног просперитста у нашој 
земљи имали no срезовима пореске управе, са 
свега два до три чиновника, једног до два звани- 
чника и једног или два служитеља и ти су људи 
били довољни да у државну касу утерају no 80 
до 90% од свих разрезаних непосредних и по- 
средних пореза на пореске обвезнике. Поред тога, 
сви други послови у вези са овим били су ликвид- 
ни и ажурни, сваки порески обвезник у свако доба 
могао je знати из своје пореске књижице којом 
сумом je задужен, ако je шта полагао, колико још 
има да плати, те je према томе имао могућности 
да умерава своје ра1сходе. Међутим, данас, госпо- 
до, ми имамо исте те пореске управе, али са много 
већим бројем чиновника и службеника, јер npii 
свакој пореској управи имамо од 4—5, na и до 
10 пореских егзекутора. Уз то имамо катастарскс 
управе, које су нека врста пореских отсека, јер оне 
врше распоред землзарине и такође имају no не- 
колико чиновника и службеника и напослетку 
имамо финансијске контроле са no 2—3 службе- 
ника. тако, да скупа, у место једне Пореске упра- 
ве са 5—6 чиновника и службеника имамо данас 
око 20 разних финансијских чиновника и службе- 
ника, које народ плаћа, a што у великој мери по- 
већава личне издатке no буџету Министарства 
финансија. (Повици на левици: Тако je!). 

При бановинским финансијским дирекцијама 
такође имамо читаву, ако хоћете армију разних 
чиновпика, званичника и службеника, тако, да кад 
тамо одемо, морамо веровати да и тамо има чи- 
повника, који преко целог дана ништа не раде. 

Порески егзекутори, при пореским управама 
no срезовима, прстставл>ају један велики терет на 
каррдној грбачи; они н. пр. одлазе no селима ради 
иаплате аореза и од nopeckor дужника наплатс 
100 динара на име пореза, од које суме некад 10, 
a некад 20 динара иа име егзекутивних трошкова, 
im o иде у (ј)онд егзекутивних трошкова и у ко- 
лико je овај (1)онд всћи, у толико je већи број по- 
реских егзекутора, који од 1 јануара na све до 
половинс јула ништа не раде, али плате из овога 
фонда примају и лепо живе, a порески дужник — 
сељак од 100 динара, са тешком муком зарађених 
и од својих уста завдтеНених, даје једну петину 
за фонд егзекутора. 

A шта нам раде органи финансијске контро- 
ле? Они, господо, на сваком кораку лове сељака, 
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иначе бедом притиснутог, лове га на пијацама, на 
саборима и вашарима, свуда и на сваком месту 
при продаји његових производа и често га пута 
излажу плаћању тешких казни и глобе, које су у 
већини случајева дошле због непознавања одре- 
даба трошаринских и таксених, које je завело Ми- 
нистарство финансија, и које су често непознате и 
самим финансијским стручњацима.  (Одобравање). 

Ради јасније илустрације хаоса у нашој фи- 
нансијској администрацији, ja хоћу да наведем 
неколико примера. Данас ви, господо, нећете наћи 
ja мислим, ни један од сто пореских обвезника, 
који би вам могао рећи колико je порезом заду- 
жен, колико je отплатио и колико још дугује, јер 
он то из његове пореске књижице не може да 
види, што je доказ, да je финансијска адмипи- 
страција толико компликована, да заслужује право 
име „хаос". — Осим тога, господо, ми смо про- 
шле године имали пезапамћену сушу, која je уни- 
ттила све плодове наших плодних равница По- 
савине, Тамнавс и Колубаре и других. Сопствени- 
ци пострадалих земл.ишта благовремено су тра- 
жили отпис пореза na пострадала земљишта, али, 
господо, Финансијска дирекција при Банској v- 
прави у Сарајеву ни до данас не пристаје и неће 
да отпише порез — земљарину, на пострадала 
земљишта, позивајући се за тона некакву Уредбу 
Мииистра финанисја из ранијих година. A још je 
гори случај био са отписом пореза на земљишту 
у Срезу тамнавском за 1934 годину. Ево како ствар 
стоји: у 1934 години цео Срез тамнавски као и 
суседни срезови били су захваћени пролетњом су- 
iiioM, коja je трајала до конца маја, и због које je 
принос пшеницс и ливада био тако рећи сведен на 
1/5, a негде и мањс, од рбичног нормалног при- 
носа. Отпис порезе тражен je благовремено, али 
je Финансијска дирекција у Сарајеву уважила от- 
пис за 20 села — катастарских општина у моме 
срезу, a 24 катастарске општине одбила je од от- 
писа и тако je испало, да 3 суседне општине оне 
у средини буду ослобоНене, a оне две одбијене. Тек 
на моју интервенцију код г. Министра финансија 
osa je грешка исправљена. Према овомс, ja ми- 
слим, господо, да сс ово не може назвати друк- 
чије него рђавом администрацијом у Министар- 
ству финанисја и да je крајње време да се ово зло 
лечи. Господо, Министарство финансија, да 6и 
покрило расходе no свомс буџвту и no буџету 
осталих Министарстава, завело je многе и многс 
таксе, трошарине и посреднс порезе. Све то, го- 
сподо, у првом реду и највишс погађа нашег сс- 
љака, тај темељ државе на коме оиа почива, јср je 
сељак као најмногобројнија класа иајвећи потро- 
шач и највећи произвођач, na премп томе и нај- 
nehn платац. Јер, у крајњој липнји, сви ти посрсл- 
ии намети падају на и.сга, јер спи други друштве- 
пи редови те посреднс порезе на љега пребаис. 
СОдобравање на левици и иовици: Тако je!). 

Па кад je то тако, и кад и ви сви то добро 
знате, онда вас молим, да ме помогиете, да и ми 
учинимо пешто што he бити v складу са социјал- 
мом правдом. 

Целом свету je, господо, познато, да паша зсм- 
.Ђорадња данас не допоси никакав чисти приход. 
To призпају сви објсктивни л.уди. свих запииања 
у нашој земљи. O томе се миого пише и говори \ 
иашој земЛ)И BCII иеколико година, a само то не 
признајемо, или нећемо да признамо ми м Краљев- 

ска влада. По здравом разуму, господо, no свима 
законима и прописима опорезовати треба само 
ono, што даје чист приход и то тек no одбитку 
минимума за егзистенцију. (Бурно пљескање на 
левици) 

Такав начин опорезивања je у ствари, господо, 
диктат социјалне правде и то мора бити тако и 
спроведено, али, господо, у пркос томе, у буџету 
на страни прихода опорезована je земљарина са 
450,000.000 динара и ако као што рекох, земља- 
рина сопственику не само да не даје никакав чист 
приход, који би се требао опорезовати, већ, у ве- 
Нини случајева, не даје довољно ни за егзистен- 
цију. За доказ овога, може да ми послужи чиње- 
ница, господо, да ми сваког дана видимо, како 
један огроман број људи из села долази у град, 
да у њему потражи рада и зараде, јер му обрада 
земље не даје довољно сретстава ни за најприми- 
тивнији живот којим наш сељак живи. (Одобра- 
вање на левици и повици: Тако je!) 

Док je ово необорива истина, дотле, господо, 
у буџету који je пред нама, a na страии прихода, 
предвиђена je сума од 270,000.000 дииара на име 
пореза на зграде (кућарина) дакле, sa читавих 
180,000.000 динара мање, него на име пореза на 
земљарину, a ja, господо, држим да се нећу пре- 
варити кад кажем, да чисти приходи од кирија на 
зграде, самоу неколико наших већих градова: Бео- 
град, Загреб, Сарајево, Скопље, Нови Сад и Љу- 
бљана износе више, и много више него чисти при- 
ход од земљарине у целој земљи. (Одобравање на 
левици) Поред тога, приход од кирија na зграде, 
увек je сигуран, док приход од земљарине скоро 
увек зависи од догађаја v природи. (Бурно пље- 
скање и повици: Тако je!) 

To je оно, господо, што ja у главнои хоћу да 
кажем, да овако финапсирање не ваља, јер да не 
опорезује праведно све друштвене редове и зани- 
мања у нашој земл>и, и да наше Министарство фи- 
нансија o томе није довољно водило рачуна нитн 
пажње поклонило. 

Због овога, господо, ja сам слободан у име 
I [арпдног сељачког клуба да предложим, да се по- 
рез na земл.арину сасвим укине као неправедан. 
(Пл>ескање). 

Овим би се, господо, постигло много. To би 
била једна мера за лечење тешког економског ста- 
ња и пашег сељака, то би сељаку дало воље за 
ncliv продукцију, то би нашу пол.опривреду у не- 
к'олико кренуло из замрлости и дало joj новог по- 
лета; то би допринело и смањењу огромног броја 
пореских чиновника и егзекутора и смањило многе 
издатке no буџету, јер, господо моја, нијс вајда во- 
дити толикс милиоис дужне земл>ариие и задужи- 
вати земљорадпикп новом, кад то сељак ne може 
да плати na ма имали na сваких десет порсскпх лу- 
жника јсдног езгекутора. (Повпцп na левици: Тако 
je!) Ми смо, господо, у прошлости имали р^ав npe- 
ссдлп n земљарини, jop v 1934 годипи, у колико се 
сећам, од стране бив. Министра финансија v Влади 
г. Узуновића, повећана je земљарина сп 20%. Вла- 
да г. Јевтића то je повећање укинула, a ова Влада 

ову годину смањила земл>арину за 33",'. Али, 
господо, све je то псдопол.по. Ми морамо истипи у 
очи поглсдати. 

Можда ће неко од вас рећи, да земл.арииа није 
IUVIIIK.I, a ja тврдим, да je ona превслика, управо 
неиздржљива за наше житарске крајсве, какав je 
мој крај, јер иој срез се задужује земл.армном го- 
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дишња пет до шесг милиона динара, колико ja ве- 
рујем не плаћа 20 срезова брдских и пасивних. 

AKO би, господо, хтели да се у буџету накнад- 
но надокнади мањак који би се појавио укидањем 
земљарине ja мислим, да би се и то могло постићи 
сигурно, и то, на тај начин, што би смо смањили 
личне расходе no свима државним установама a 
на вишим чиновницима, што би укинули или бар 
смањили број лукоузних установа и што би лове- 
ћали порез на кућарину итд. 

Господо, Министарство финансија издашно je, 
оно je издашно на све друго само не на- оно, што 
треба да служи нашем сељаку. Ja, господо, хоћу 
овде да вам изнесем један случај из мога среза. 
Ви знате, да je прошла година била сушна, да je 
била тешка и оскудна година, али je ипак народ 
мога среза на једној страни пута извукао 10.000 м3 

камена, које je банска управа откупила. Taj камен 
je зденут у гомиле, у кубике и с једне и с друге 
стране пута, и само једна кола могу да пролазе 
између тих гомила. Да би се тај пут могао завр- 
шити, Технички отсек у Баиској управи у Сара- 
јеву издао je путем лицитације за 550.000 динара, 
да се овај камен истуца и да се положи на пут и 
поваља. Taj пут веома je важан, јер он води од 
Уба за Дебрец и Шабац. To je стратегијски пут. 
Али сада, када треба приступити изради тога пута, 
и када би се доношењем 550.000 динара у ту око- 
лину могло нешто и народу помоћи, јер би могао 
да заради и хлеба себи купи, Финансијска дирек- 
ција у Сарајеву стала je на гледиште да нема пара 
за израду тога пута/а тим je путем и саобраћај 
прекинут и не може ни преко целог лета бити упо- 
требљен, зато што се двоја кола не могу да ми- 
моиђу. Када сам питао, зашто не може да се сада 
ради, оии су ми казали, да није држава дала од- 
peheHV дотацију од 7 милиона динара. Зато молим 
Господина Министра финансија, да Банској управи 
V Сарајеву стави на расЛоложење... (Један на- 
родни посланик прилази Министру финансија и 
разговара с њим)... Молим Господина Министра 
финансија да не разговара са r. г. посланицима, 
већ да слуша мој говор. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Molim gospodu narodne 
ooslanike da ne razgovaraju sa Gospodinom Mini- 
strom finansija, koji treba da sasluša govornika. 

Радисав Вучетић (наставља): Ако г. Министар 
сђинансија не може да стави Банској управи на 
оасположење целокупну дотацију, нека joj бар 
ладе толико, да може да изради овај пут. 

Господо, на завршетку свога говора, не могу 
a да не реагирам на говор једног народног посла- 
ника из Владине већине, који je казао, да je он 
само сељак, и да већег сељака од њега нема; да 
je ово сељачка влада, и да je клуб J. P. 3. се- 
љачки клуб. 

Господо, ja мислим да je таква изјава тога го- 
сподина колеге, из основа нетачна. Управо у су- 
протности je ca оним, што народ, na баш и бирачи 
тога народног посланика мисле, јер да je клуб Ј. 
P 3 сељачки клуб, он би као једини клуб на кога 
се v овом Дому наслања влада r. др. Стојадино- 
вића нешто већ и учинио за сељака, и да je влада 
г др Стојадииовића једна сељачка влада, она би 
за 8 месеци, од како je на управи земље, и делом 
показала да je она пријатељ сељаку, и не би до- 
зволила да се и данас врше забране и сељаку оду- 
зима све оно што му се у дому нађе, за наплату 
зеленашких дугова, и ако се тај сељак бори са 

глађу, јер кад би Краљевска влада и ви који je 
помажете усвојили ове моје примедбе и предлог 
за брисање земљарине, ja бих и ако сам опози- 
ционар, гласао за овај бумет. Иначе, господо, гла- 
саћу против. (Један глас: Влада вас помаже, a ви 
н>у не!) Она не помаже сељака. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodo narodni posla- 
nici, pretres u pojedinostima predloga budžeta držav- 
nih rashoda — VHI razdeo — Ministarstvo finansija, 
završen je. Prelazimo na glasanje. Glasače se po par- 
tijama sedenjem i ustajanjem. Ona gospoda koji pri- 
maju pročitane partije sedeče, a koji ne primaju usta- 
če. Molim izvestioca g. dr. Caslava Nikitoviča da iz- 
voli pročitati partiju 383. 

/zvesti/ac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 383. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 
ština pročitanu partiju 383? (Glasovi: Prima — Ne 
prima!) Ona gospoda koji primaju, neka izvole sedeti, 
a koji ne primaju, neka izvole ustati. (Većina sedi). 
Većina sedi, objavljujem da je partija 383 većinom 
glasova primljena. Izvolite čuti partiju 384. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 384. 
Pretsednik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 

ština pročitanu partiju 384? (Glasovi: Prima — Ne 
prima!). Ona gospoda koji primaju, neka izvole sede- 
ti, a koji ne primaju, neka izvole ustati. (Većina sedi). 
Većina sedi, objavljujem da je partija 384 većinom 
glasova primljena. Izvolite čuti partiju 385. 

Izvestilac dr. Ćaslav Nikitović pročita partiju 385. 
Pretsednik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 

ština pročitanu partiju 385? (Glasovi: Prima — Ne 
prima!). Ona gospoda koji primaju, neka izvole sede- 
ti, a koji ne primaju, neka izvole ustati. (Većina sedi). 
Većina sedi, objavljujem da je partija 385 većinom 
glasova primljena. Izvolite čuti partiju 386 sa amand- 
manom Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 386 
sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade, koji 
glasi: 

VIII RAZDEO — MINISTARSTVO FINANSIJA 

GLAVA LXVI — MINISTARSTVO 
Redovni rashodi 

B.   Materijalni   rashodi 
Part. 386 Kancelarijski troškovi, štampa i ostale potrebe: 

Poz. 5 Odeljenje katastra i državnih dobara (sa novim 
premerom) 

Subpoz. 8 menja se i glasi: „Nadnice radnika na novom 
premeru i na održavanju katastra kao i nadnice radnika 
i stručnog personala za reprodukciju katastarskih pla- 
nova i dnevnice dnevničara i honorarnih službenika". 

Pretsednik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 
ština pročitanu partiju 386 sa predloženim amandma- 
nom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima — Ne prima!) 
Ona gospoda koji primaju, neka izvole sedeti, a koji 
ne primaju, neka izvole ustati. (Većina sedi). Većina 
sedi, objavljujem da je partija 386 sa predloženim 
amandmanom Kraljevske vlade većinom glasova prim- 
ljena. Izvolite čuti partiju 387. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući sede- 
njem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u smislu 
61. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu u Na- 
rodnoj skupštini većinom glasova usvojila u pojedi- 
nostima sve partije budžeta rashoda — VIII razdeo — 
Ministarstvo finansija od partije 387 do 400 za- 
ključno. 
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Prefsednik Stevan Ćirić: Izvolite čuti partiju 400a 
sa amandmanom Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 
4()0a sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade,; 

koji glasi: 
GLAVA LKVIHii -- UPRAVA DRŽAVNIH MONOPOLA 

Redovni rashodi 
A. Lični  rashodi 

Part. 400a Lične prinadiežnosti: 
Poz. I Plate — periodske povišice itd. 

b) Činovnički pripravnici 
Mesto: „45 čin. pripravnika od VIII 
угире, staviti: „50  čin.  priprav- 
nika  od  VIII grupe",   a  mesto: 
„25 u 1 raz. skupoće" staviti: „30 
u 1  raz. skupoće" i povećali  sa 

Mesto: „11 čin. pripravnika od XI 
grupe" staviti: „16 čin. priprav- 
nika od IX grupe", a mesto: „7 
u  I raz. skupoće stavili: „12 u I 
raz. skupoće" i povećati sa   .   . 

Mesto:   „4  čin.  pripravnika  od  X 
grupe" stavili: „9 čin. pripravni- 
ka od X grupe", a mesto: „2 u 
I  raz.  skupoće"  staviti: „5  u  I 
raz. skupoće" i povečali S4 
i uneti: „2 u 11 raz. skupoće 

87.840.- 

76.035. 

+41.646.— 
+21.774.— +227.295.- 

, Svega gL LXVina, povećati sa   ,   . +227.295.— 

Pretsednik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 
ština pročitanu partiju 400a sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima ■— Ne pri- 
ma!). Ona gospoda koji primaju, neka izvole sedeti, a 
koji ne primaju neka izvole ustati. (Većina sedi). Ve- 
ćina sedi, objavljujem da je partija 400a sa predlože- 
nim amandmanom Kraljevske vlade većinom glasova 
primljena. Izvolite čuti partiju 400b. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući sede- 
njem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u smislu 
či. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu u Na- 
rodnoj skupštini većinom glasova usvojila u pojedi- 
nostima sve partije budžeta rashoda — VIII razdeo — 
Ministarstvo finansija od partije 400b do 400J/1 za- 
ključno. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Izvolite čuti partiju 400k 
sa amandmanom Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović počita partiju 
400k sa preloženim amandmanom Kraljevske vlade, 
koji glasi: 

GLAVA LXVIIIv — MONOPOL SOLI 

Materijalni  rashodi 
Part. 400k Utrošak soli i drugi troškovi: 
Pdz. I Utrošak soli, džakova itd., smanjiti sa   .   . —227.295.— 

Svega gl. LXVIIIv, smanjiti sa —227.295.— 

Ukupno VIII razdeo, 

Pretsednik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 
ština partiju 400k sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade? (Glasovi: Prima —- Ne prima!). Ona 
gospoda koji primaju, neka izvole sedeti, a koji ne 
primaju, neka izvole ustati. (Većina sedi). Većina sedi, 
objavljujem da je partija 400k sa predloženim amand- 
manom Kraljevske vlade većinom glasova primljena. 
Izvolite čuti partiju 4001. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući sede- 
njem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u smislu 
čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu u Na- 
rodnoj skupštini većinom glasova usvojila u pojedi- 
nostima sve partije budžeta rashoda — VIII razdeo — 
Ministarstvo finansija od partije 4001 do 400Š/19 
zaključno. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodo narodni posla- 
nici, pošto su sve pojedine partije i pojedini amand- 
mani, predloženi od strane Kraljevske vlade, usvoje- 
ni, objavljujem da je ceo budžet rashoda — VIII raz- 
deo — Ministarstvo finansija u pojedinostima prim- 
ljen. (Burno pljeskanje). 

Dozvolite, gospodo narodni poslanici, da sa va- 
šim pristankom zaključim ovu današnju sednicu. Za 
iduću sednicu dopustite da sada utvrdimo dnevni red. 
Sa obzirom na to da ste izveštaj Imunitetnog odbora 
koji vam je pročitan, proglasili hitnim i isti vam je 
odmah razdeljen, predlažem da se na narednoj sedni- 
ci, na prvom mestu i kao prva tačka dnevnog reda 
stavi :- 

Pretres izveštaja Imunitetnog odbora o davanju 
ovlašćenja za produženje krivičnog postupka protiv 
narodnog poslanika Damjana Arnautovića po zahtevu 
Ministra unutrašnjih poslova radi daljeg krivičnog 
postupka. 

Kao drugu tačku dnevnog reda pedlažem: Produ- 
ženje pretresa u pojedinostima predloga budžeta dr- 
žavnih rashoda i prihoda sa predlogom Fmansijskog 
zakona za budžetsku 1936/37 godinu: 

IX razdeo — Ministarstvo vojske i mornarice; 
X razdeo — Ministarstvo građevina; 

XIV razdeo — Ministarstvo šuma i rudnika, — to 
je sad promena i mesto XI razdela — Ministarstva 
saobraćaja došlo je Ministarstvo šuma i rudnika. 

XIa — razdeo Ministarstvo pošta, telegrafa i te- 
lefona. 

Prima li Narodna skupština ovaj dnevni red? 
(Prima). Objavljujem da je predloženi dnevni red 
primljen. Današnju sednicu zaključujem, a iduću zaka- 
zujem danas posle podne u 17 časova. 

Sednica je zaključena u 12.55 časova. 
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PRILOZI 
„MINISTARSTVA )   FINANSIJA 

KRALJEVINE   JUGOSLAVIJE 
Budžetsko odeljenje 

Br. 2537iVII 
6 marta 1936 godine 

u Beogradu 

NARODNOJ SKUPŠTINI 
Na osnovu § 58 Zakona o poslovnom redu u 

Narodnoj skupštini, u vezi moga pisma Br. 2404/VII 
od 4 marta o. god., čast mi je predložiti da se u 
predlogu budžeta državnih rashoda i prihoda sa 
predlogom Finansiskog zakona za 1936/37 godinu 
izvrše sledeče izmene i dopune: 

A. RASHODI 
XIII RAZDEO — MINISTARSTVO TRGOVINE I INDUSTRIJE 

GLAVA XCI — MINISTARSTVO 
Redovni rashodi 

A.   Lični   rashodi 
Part. 690 Specijalne nagrade: 

Poz. 4 Nagrade članovima Kasacionog od- 
bora,  povećati  sa Din 

B   Materijalni rashodi 
Part    703   Materijalne   potrebe   Uprave   za 

iaštitu industrijske svojine, smanjiti sa   Din 
Svega  gl.  XCI .   .   . 

+ 2.800.— 

2.800.- 

GLAVA ХСИ — BANSKE UPRAVE 

Redovni rashodi 

B.   Materijalni   rashodi 
Part. 718a (nova) Otplata anuiteta Državnoj 

hipotekar.   banci   za   zgradu   Trgovačke 
akademije  u  Ljubljani 

Svega  gl.  ХСП,  povećati 
. Din. +400.000.— 
.Din. +400.000.— 

Svega XIII razd. povećati .   .   . Din. +400.000.— 

B. PRIHODI 

V RAZDEO — RAZNI PRIHODI 

GLAVA XIII — RAZNI SITNI PRIHODI 
Redovni prihodi 

Part. 16 Po struci Ministarstva finansija 
Poz.  3 Odeljenje  državnih  dugova  i  drž. 

kredita  pod g)  Naknada  iz  državnog 
fonda^ za javne  radove Din. +400.000.— 

Svega V razd. povećati .... Din. +400.000.— 
Svega prihode povećati .   . Din. +400.000 — 

Ministar finansija. 

Letka s. r." 




